
رئیس کل سازمان نظام پرستاری گفت: در آستانه برگزاری شورای عالی بیمه 
سلامت و تدوین بودجه سال ۱۴۰۴ هستیم و انتظار داریم این شورا در بازنگری 
و پیش بینی تعرفه های خدمات پرســتاری در ســال آینده رشد تعرفه های 
خدمات پرستاری را به صورت واقعی و متناسب با واقعیت های روز تعیین کند.
به گزارش روابط عمومی سازمان نظام پرستاری کشور، احمد نجاتیان افزود: به 
صورت تاریخی با توجه به اینکه حدود ۱۵ سال در اجرای قانون تعرفه گذاری 
تاخیر داشتیم جامعه پرستاری در ابتدای اجرای این قانون با اجرای حداقلی 
آن موافقت کرد اما امروز انتظار داریم رشــد تعرفه های پرستاری برای سال 
آینده واقعی و مبتنی بر واقعیت های جامعه باشــد و پرداخت های تعرفه به 

پرستاران به روز شود.
وی ادامه داد: میزان رقم تعرفه های پرستاری پایین است و هنوز تا مرحله ای 
که تعرفه های پرستاری به صورت واقعی اعمال شود، فاصله داریم و یکی از قول 
هایی که مسئولان به پرستاران دادند این بود که تا روز پرستار به سمت واقعی 

شدن تعرفه های پرستاری برویم.

نجاتیان به اشاره به ارسال نامه ای به وزیر بهداشت گفت: نامه ای را این هفته به 
وزیر بهداشت فرستادیم و پیشنهادهای سازمان نظام پرستاری را برای اصلاح 
شیوه اجرای تعرفه گذاری خدمات پرستاری اعلام کردیم، نکته اول نامه این 

بود که حتما در برخی بسته های تعرفه های پرستاری بازنگری شود.
وی افزود: بسته های تعرفه های پرستاری که قبلا تدوین شده مربوط به گذشته 
است و با رشد تکنولوژی و تنوع خدمات در مراقبت های پرستاری انتظار داریم، 
تعداد بسته های تعرفه های خدمات پرستاری افزایش یابد و همچنین میزان 
ضریب ریالی تعرفه های پرستاری متناســب با نیازها و وضعیت امروز جامعه 

افزایش پیدا کند و نرخ ضریب ریالی تعرفه ها واقعی شود.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری گفت: نکته دیگری که در نامه سازمان نظام 
پرستاری به وزیر بهداشت اعلام کردیم این بود که انتظار داریم از سال آینده 
خدماتی که پرستاران به صورت موردی انجام می دهند و تعرفه های خدمات 
آنها در سیستم HISبیمارستانها به نام گروه های دیگر ثبت می شود حتما با 
نام خود پرستاران ثبت شود و منابع درآمدی آن بین خود پرستاران توزیع شود.

وی ادامه داد: در حوزه بازتوزیع تعرفه ها نیز پیشنهادهایی به وزارت بهداشت 
دادیم، از جملــه اینکه تعرفه ها باید به صورت شــفاف و قابــل اندازه گیری 
 برای خود پرســتاران باشــد و دســتورالعمل بازتوزیع منابع تعرفه گذاری

 اصلاح شود.
نجاتیان گفت: متاسفانه در زمان حاضر دستورالعمل بازتویع منابع تعرفه های 
پرستاری توسط معاونتی غیر از معاونت پرستاری در وزارت بهداشت تدوین 
می شود. انتظار داریم با دستور وزیر بهداشت این دستورالعمل توسط معاونت 
پرستاری تدوین شود زیرا معاونت پرستاری نسبت به پرستاران پاسخگوست 
بنابراین این معاونت باید مســئولیت تدوین آیین نامه بازتوزیع منابع تعرفه 

گذاری را بر عهده داشته باشد.
وی افزود: بر اساس مدلی که به وزارت بهداشت پیشنهاد دادیم انتظار داریم 
بین ۶۰ تا ۷۰ درصد درآمد ناشی از تعرفه پرســتاری به شخص ارائه کننده 
خدمت پرداخت شود و بقیه آن بین اشخاص دیگری که به صورت غیر مستقیم 
درگیر این خدمات هستند، توزیع شود. این موضوع می تواند به شفاف شدن 

تعرفه های پرستاری کمک می کند و به این ترتیب پرستاران می توانند رقم 
کارانه و تعرفه خودشان را محاسبه کنند.

رئیس کل سازمان نظام یرستاری گفت: طبق قانون هر گونه تعیین تعرفه های 
پرستاری باید با مشارکت سازمان نظام پرستاری جمهوری اسلامی ایران باشد 
و این سازمان هر گونه مصوبه ای که بدون در نظر گرفتن پیشنهادهای سازمان 
نظام پرستاری و بدون حضور نماینده این سازمان در شورای عالی بیمه تعیین 
شود را قبول ندارد و انتظار داریم در تصمیمات مربوط به تعرفه های پرستاری 

حتما نماینده سازمان نظام پرستاری نیز حضور داشته باشد.
نجاتیان گفت: مطمئن هســتیم در دولت چهاردهم با توجه به اراده قوی که 
رئیس جمهوری برای بهینه سازی نظام سلامت دارد و برقراری عدالت در نظام 
سلامت و بین اقشار مختلف دارد و شخص رئیس جمهور بارها به این موضوع 
اشاره کرده است، به این سمت کاهش تبعیض و بی عدالتی ها در پرداخت بین 
گروه های مختلف پیش برویم و پرستاران را برای ارائه کیفی خدمات به مردم 

و ارتقای سلامت جامعه با انگیزه تر کنیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
شــهر تهران گفت: اورهال واگن های متــرو از جمله 
درخواست های اصلی شــورای شهر است. سید جعفر 
تشکری هاشمی رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر تهران به همراه علی اصغر قائمی 
عضو کمیسیون عمران حمل و نقل شورای شهر تهران 
از مجموعه تعمیرگاه فتح آباد و واگن سازی مترو تهران 
بازدیدی داشتند در این بازدید که حدود ۳ ساعت به 
طول انجامید اعضای کمیسیون عمران و حمل و نقل 
از بخش های مختلف واگن ســازی بازدید کردند و در 
جریان آخرین اقدامات صورت گرفته در این شرکت قرار 
گرفتند. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
شهر تهران در حاشیه این بازدید با بیان اینکه سرپا نگه 

داشــتن مجموعه عظیمی مانند واگن سازی نیازمند 
روحیه انقلابی و جهادی است گفت: خوشبختانه شاهد 
این هستیم که روحیه انقلابی در مجموعه واگن سازی 
و تعمیرگاه فتح آباد وجود دارد. وی ادامه داد: پویایی که 
اکنون در مجموعه وجود دارد جای تقدیر دارد و باید 
با تلاش بیشتر روند توسعه تعمیرات و اورهال را ادامه 
دهیم. تشکری هاشمی با تاکید بر اینکه از زمان حضور 
مدیریت جدید در مجموعه بهره برداری مترو، دغدغه ها 
تا حدی کاهش یافته است، گفت: جای تقدیر دارد که 
چالش هایی که در گذشته وجود داشتند اکنون منجر به 
فضای کار و تلاش شده است. رئیس کمیسیون عمران 
و حمل و نقل شورای شــهر تهران با اشاره به اهمیت 
قطار های DC اظهار کرد: قطار های DC سرمایه ای برای 

شهر تهران به حساب می آیند و باید از آنها به نحو احسن 
استفاده کرد درست است که فناوری آنها کمی قدیمی 
شده، اما باز هم قابلیت استفاده دارند و باید این قطار ها 
بیش از پیش مورد توجه قرار گیرند. وی افزود: تقاضای 
 DC من این است با تدوین برنامه ویژه اورهال قطار های
را سرعت دهیم. تشکری هاشمی با بیان اینکه تعداد 
واگن هایی که به سن اورهال رسیده اند زیاد است تصریح 
کرد: روند افزایشی تعمیرات اضطراری به معنای کاهش 
تعمیرات برنامه ای است، بالغ بر ۳۰۰ واگن از واگن های 
خطوط داخل شهر و عمده واگن های خط ۵ پیمایش و 
عمر لازم خود را گذرانده اند و نیازمند اورهال هستند 
لذا برای جلوگیری از بروز اتفاقات ناگوار باید درحوزه 

اورهال فعال تر شویم.

استاندار تهران گفت: از جمعیت ۲.۵ تا ۳ میلیون نفری 
اتباع در تهران حدود ۴۰ درصد آن ها غیرمجاز هستند. 
محمد صادق معتمدیان پیش از ظهر در مراسم معارفه 
خود به عنوان استاندار جدید و تودیع فخاریان به عنوان 
استاندار پیشــین تهران در وزارت کشور، اظهار کرد: 
حضورهای میدانی در شهرستان های استان در اولویت 
ما خواهد بود. توسعه متوازن در استان دنبال خواهد شد 
تا امکانات عادلانه توزیع شود و شکاف در توزیع امکانات 
در استان کاهش یابد. به مناطق کم برخوردار اهمیت 
می دهیم. وی ادامه داد: دنبال بهبود شــاخص های 
استان تهران هستیم تا عقب ماندگی ها جبران شود. 
۱۴۵۰ طرح ناتمام در اســتان وجــود دارد که دنبال 
تکمیل آن ها خواهیم بود. وضعیت مناسبی در زمینه 

شاخص های درمانی و بهداشــتی در استان نداریم و 
باید تلاش شود تا ۲۶ طرح در این زمینه تکمیل شود. 
چالش های آبی استان  را باید حل و طرح های نیمه تمام 
آبی را تکیمل کنیم. باید مشکلات دیگر استان از جمله 
حمل و نقل عمومی، ترافیک، فاضلاب، حاشیه نشینی 
را با استفاده از ظرفیت نخبگان استان حل کنیم. وی 
خاطرنشان کرد: ۱۹ برابر میانگین کشوری، در استان 
تهران تراکم جمعیت داریم. اتباع و جمعیت شناور هم 
وجود دارند و زیرساخت های ما تناسبی با این جمعیت 
ندارد. باید شهرک های صنعتی را براساس مسیر قانونی 
به شهرک های خصوصی تبدیل کنیم و نظارت دولت 
را بر آن ها افزایش دهیم. آمار دقیقی از میزان جمعیت 
کار این شــهرک ها نداریم. شهرک های صنعتی باید 

ساماندهی شوند. باید به صنایع دانش بنیان توجه کنیم. 
در بخش کشاورزی هم باید از ظرفیت های دانش بنیانی 
استفاده کنیم. باید ۲.۵ تا ۳ میلیون جمعیت اتباع که 
حدود ۴۰ درصد آن ها غیرمجاز هستند، ساماندهی 
شوند. غیرمجازها  باید طرد شده و سایرین ساماندهی 
شوند. استاندار جدید تهران خاطرنشان کرد: استان 
تهران نیروی متخصص و نخبه و مراکز علمی متنوعی 
دارد و ما از نیروی انســانی متخصص که دل در گرو 
آبادانی کشور دارند، استفاده خواهیم کرد. گفتمان وفاق 
ملی دولت را اجرایی کرده و تلاش می کنیم وفاق ملی 
را در سطح استان براساس اشتراکات برقرار کنیم. در 
انتصابات براساس شاخص های اعلامی دولت چهاردهم 

عمل خواهیم کرد.

فرمانده انتظامی کشــور گفت: از ابتدای امســال 
تاکنون فراجا بیش از ۴۰ شــهید تقدیم آرامش و 
امنیت مردم کرده اســت. به گزارش مهر، ســردار 
احمدرضا رادان در مراســم آئین اقتتاح شــهرک 
سینمایی پلیس گفت: تولیدات فرهنگی به ایجاد 
امنیت ذهنی مردم کمک می کنند بنابراین باید این 
محصولات و تولیدات افزایش پیدا کند. وی درباره 
شهادت یحیی سنوار ادامه داد: شما ببینید فردی 
که نمی خواست تصویرش مشــخص شود چگونه 
هنرآفرینی کرد و شهادتش تصویرساز شد در تمام 

تاریخ ها.
ســردار رادان گفت: این حکایــت زیبای مکتب 
اسلام است که شهادت را فنا نمی داد و بقا می داند. 
آن مکتبی که برای دفاع از مردم ســتم دیده به پا 
می خیزد و حتی شــهید هم می دهــد. وی افزود: 
انتظامی جمهوری اسلامی افتخار دارد ضمن ادای 

احترام به همه شــهدا، در باغ شهادت همچنان به 
روی من و همکارانم باز اســت و از ابتدای امســال 
تاکنون فراجا بیش از ۴۰ شــهید تقدیم آرامش و 
امنیت مردم کردیم و کدام هنر و بازیگری می تواند 

این نقش را به معنای واقعی به تصویر بکشد؟
فرمانده انتظامی کل کشور ادامه داد: به نظر می رسد 
هنر در عرصه ایثار و فداکاری و شهادت از قبل عمل 
مردان پلیس، عقب است و به نظر می رسد هنرمند 
رزمنده ایثارگر گوی سبقت را از هنرمندان ربوده 

است.
رادان گفت: مجموعه ای که امــروز به همت همه 
خوبان پلیس در معاونت های مختلف افتتاح می شود 
مجموعه ایست که باید بتواند سطح امنیت عینی را 
به سطح عینیت ذهنی گره بزند و احساس امنیت 
را بین مردم با انتخــاب فیلمنامه ها و داســتان و 
شــخصیت ها به تصویر بکشــد و در اختیار مردم 

قرار دهد. وی افزود: اگر هنرمنــدان متعهد امروز 
وظیفه خود را انجــام ندهند فردای قیامت در برابر 
ذهن ربوده شــدن مردم توسط اســتکبار داخلی 
باید پاســخ دهند و پاسخگوی کســی باشند که 
جان شیرین خود را برای امنیت ما فدا کرده است. 
فرمانده انتظامی کل کشــور ادامــه داد: اگر این 
شــهدا نبودند، میدان آزادی مــا صحنه تحرکات 
داعشی ها و صهیونیست ها بود و این اتفاقات باعث 
شــد که رژیم صهیونیســتی هیچ چــاره ای برای 
خود پیدا نکند مگــر زدن به دیوانگــی . به فرمان 
 مقام معظم رهبری این رژیم کــودک کش آینده 

را نخواهد دید.
رادان گفت: همه تجهیــزات و امکانات پلیس های 
تخصصی در این شهرک سینمایی پلیس در اختیار 
هنرمندانی است که از هنر برای ساخت ذهن متعالی 
برای فردای بهتر و ایجاد حس امنیت استفاده کنند.

سخنگوی شهرداری تهران از رفع موانع بیش از ۲۳ پروژه 
بزرگ مقیاس شهری با همراهی بخش خصوصی در سه 
سال گذشــته خبر داد و گفت: تسهیل گری برای ورود 
بخش خصوصی به پروژه های زیرساختی در اولویت است. 
عبدالمطهر محمدخانی سخنگوی شهرداری تهران در 
گفت وگو با مهر، با اشاره به ضرورت مشارکت با بخش 
خصوصی برای تکمیل پروژه های شهری، اظهار داشت: 
اســتفاده از ظرفیت های بخش خصوصی برای ارتقای 
خدمات مختلف شــهری امری ضروری است. رویکرد 
ششمین دوره مدیریت شهری و شهردار تهران نیز از روز 

نخست، اداره شهر به صورت مشارکتی بود.
وی به ظرفیت های بی نظیر بخش خصوصی در کشور 
اشاره و افزود: توانمندی های فنی در کنار ظرفیت های 
مالی که در بخش های مختلف جامعــه وجود دارد، به 
شــرط رفع موانع می تواند در خدمت عمران و آبادانی 
هرچه بیشتر شــهر قرار گیرد. به این ترتیب می توان با 

ایجاد یک هم افزایی ویژه میان ظرفیت های شهرداری 
و بخش مردمی، بــه ارتقای نصاب خدمت رســانی به 

شهروندان فکر کرد.
سخنگوی شهرداری تهران با تأکید بر آنکه رفع موانع 
سرمایه گذاری و تسهیل گری برای ورود بخش خصوصی 
به پروژه های زیرساختی اولویت قطعی مدیریت شهری 
اســت، اضافه کرد: در همین راستا در سه سال گذشته 
تلاش های متعددی بــرای احیای مشــارکت های بر 
زمین مانده یا رفع موانع تولید صورت گرفت. هم چنین 
تلاش شــد تا از ظرفیت های مردم برای فعال ســازی 

پروژه های بزرگ استفاده شود.
محمدخانی از حل و فصل مشکلات و رفع موانع بیش 
از ۲۳ پروژه بزرگ مقیاس شــهری بــا همراهی بخش 
خصوصی در سه سال گذشــته خبر داد و تصریح کرد: 
مجموع ارزش این پروژه ها بیش از ۷۵ هزار میلیارد تومان 
ارزیابی می شود که همگی با اســتفاده از ظرفیت های 

بخش خصوصی آغاز و بــه انجام خواهد رســید. وی 
درباره معرفی این پروژه ها، گفــت: مثلًا پروژه ای که در 
دوره های گذشته منعقد شــده و در ضلع شمال غربی 
بزرگ راه شــهید همت تعریف شــده بود، با مذاکرات 
صورت گرفته، رفع موانع حقوقی و تفاهم با سرمایه گذار 
بخش خصوصی سر و شکل روشنی پیدا کرد. مجموع 
 ارزش همین یک پروژه بالغ بر ۴۰ هزار میلیارد تومان

 ارزیابی می شود.
سخنگوی شهرداری تهران درباره عناوین دیگر پروژه ها 
و ارزش حدودی هرکدام، اضافه کرد: پروژه هایپراستار به 
ارزش حدودی ۱۰ همت، پروژه تجاری خرازی ۱۲ همت، 
پروژه تجارت جهانی در شــهر آفتاب بیش از ۱ همت، 
پارکینگ طبقاتی درکه ۵۵۰ میلیارد تومان، مجتمع زند 
۱۴۰۰ میلیارد تومان، بازار قطعات خودروی ایران ۴۳۰ 
میلیارد و ده ها پروژه دیگر در مناطق مختلف پایتخت از 

جمله این موارد است.

انتظار پرستاران از شورای عالی بیمه

اخراج اتباع غیرمجاز اولویت کاری استاندار جدید تهراناورهال قطار ها نیاز اصلی مترو تهران است

موانع بیش از ۲۳ پروژه بزرگ مقیاس شهری رفع شدشهادت ۴۰ نیروی پلیس در سال جاری برای امنیت مردم
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رشد تولید 
نیاز مهار تورم

در دنیایی زیست می کنیم 
کــه مجبور بــه  مــراوده با 
جهان پیرامون هســتیم و 
اصولاً اقتصــاد بدون ارتباط 
با دیگران سروســامان نمی گیرد، اما منظور از این 
ارتباط این نیســت که به  هر ابزاری که غرب برای 
پیشبرد اقتصاد به  آن متوسل می شود ما هم متوسل 
شویم. ما در چهار دهه گذشــته نشان دادیم توان 
اصــلاح ابزارهایی که غرب برای پیشــبرد اهداف 
اقتصادی خود به  کار می گیرد را داریم، مانند استفاده 
 از بانکداری اســلامی و اوراق مشــارکت. یکی از 
 آفت های اقتصاد این است که بخش خدمات سهم 

۶۰ درصدی را در کل...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

رفع فیلترینگ 
با جدیت دنبال می شود

8.5 میلیارد دلار پرداخت شد

تامین ارز  واردات دارو  و کالاهای اساسی
صفحه2

صفحه۳

پیش بینی رشد ۳.۷ درصدی اقتصاد ایران
گزارش  صندوق  بین المللی   پول   از  اقتصاد  جهان   اعلام   شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه دولت 
به جدیت موضوع رفع فیلترینگ را دنبال می کند، 
اعلام کرد: وضعیت موجود به صلاح نیست و طبیعتا 
باید به سمتی برویم که گشایش هایی در این زمینه 
اتفاق بیفتد. ستار هاشمی در حاشیه جلسه هیأت 
دولت در جمع خبرنگاران گفت: گزارش وضعیت 
اینترنت در قالب گزارشی به شورای سران ارایه شده 
است و نگاه ما براساس واقعیت هایی است که وجود 
دارد. وی گفت: وضعیت موجود به صلاح نیســت و 
طبیعتا باید به سمتی برویم که ارتقا وضعیت موجود 
داشته باشــیم، جمع بندی هم این بوده که ادامه 
وضعیت موجود به مصلحت نیست و باید به سمتی 
برویم که بازگشایی اتفاق بیفتد. هاشمی افزود: دلایل 
به روایت آمار نشــان می دهد که ادامه این روند به 
مصلحت نیست و چالش های جدیدی برای کشور 
ایجاد کرده است، ما این موضوع را با جدیت دنبال 
می کنیم چرا که از طرفی وعــده رئیس جمهور و 
دولت بوده است و از طرفی موضع رسمی دولت به 
حساب می آید. وزیر ارتباطات در خصوص آخرین 
وضعیت شبکه ملی اطلاعات نیز گفت: بحث شبکه 
ملی اطلاعات تکلیف برنامه هفتم پیشــرفت است 
و مانع دسترســی به منابع، اینترنت و ظرفیت های 
بین الملل نیست. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
همچنین گفت: با بررسی میدانی که از توسعه شبکه 
فیبر نوری طی چند ماه اخیر داشتیم مشخص شد 
این توسعه ها شتاب زده و فاقد کیفیت لازم است و در 
این بخش بازنگری خواهیم کرد. ستار هاشمی گفت: 
کیفیت شبکه و دسترســی ها در کسب و کارهای 
دیجیتال برای مان اهمیت دارد. اعتراض های زیادی 
در این زمینه وجود دارد و ما برای حل این مشکلات 
به جد عمل می کنیم. وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی در برنامه های مان هســت و بر آن 
تاکید داریم. در تکالیف برنامه هفتم هم بر این مسئله 

تاکید شده است و هیچ راهی...



اقتصاد2
ایران

رفع 30 نیاز با تکیه بر توانمندی  شرکت های نوآور
شناسایی ۱۳۶ نیاز فناورانه صنعت

معاون وزیر صمت با بیــان اینکه طی ۶ ماهه اول 
امســال ۱۳۶ نیاز فناورانه در واحدهای تولیدی 
مســتقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور 
شناسایی شــد، گفت: با تکیه بر توانمندی های 
شــرکت های فناور، نوآور و دانش بنیان ۳۰ نیاز 
رفع شده اســت. به گزارش وزارت صمت، »رضا 
انصاری« با بیان این مطلــب، اظهار کرد: تاکنون 
۱۰مرکز نوآوری ذیل برنامه توســعه خوشه های 
کسب و کار راه اندازی شده و ۲۰ فن بازار منطقه ای 
نیز با همکاری پارک فناوری پردیس در استان های 
مختلف کشور راه اندازی شــده است. وی اضافه 
کرد: ایجاد و توسعه فن بازارهای منطقه ای و مراکز 
مبادله فناوری در راستای تأمین نیازهای فناوری 
صنایع، نفوذ فناوری های نویــن در آن ها، بهبود 
فرآیند مبادلات فناوری و ارتقای خدمات در این 

حوزه با اهتمام ویژه ای در دستور کار قرار دارد.
معاون وزیر صمت و مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شــهرک های صنعتی ایران ادامه داد: 
در مجموع تاکنون ۲۵۹۶ نیــاز فناورانه صنایع 
شناسایی شــده و ۶۹۴ نیاز فناورانه رفع شده که 
شناسایی ۱۳۶ نیاز فناورانه و رفع ۳۰ نیاز در ۶ ماه 

اول سال ۱۴۰۳ انجام شده است.
انصاری در ادامــه تصریح کــرد: ۷۰۷ محصول 
فناورانه به ارزش ۱۵۷۳ میلیارد تومان در شبکه 
فن بازار به هم رسانی شده است که در سال ۱۴۰۲، 
۱۷۶ قرارداد بازاریابی محصولات دانش بنیان و 
رفع نیازهای فناورانه به ارزش ۴۳۵ میلیارد تومان 
و ۱۳ قرارداد جذب سرمایه به ارزش ۱۸۵ میلیارد 
تومان و در مجموع ۶۲۰ میلیارد تومان از طریق 

این شبکه بهم رسانی شده است.
وی خاطر نشان کرد: تاکنون ۲۳۴۶ واحد صنعتی 
مستعد دانش بنیان شدن شناسایی شده که به 
دانش بنیان شــدن ۱۳۴۹ واحد صنعتی کمک 
شده است؛ از این رقم شناسایی ۱۷۳ واحد صنعتی 
مستعد دانش بنیان و کمک به دانش بنیان شدن 
۷۰ واحد صنعتی در ۶ ماه اول سال ۱۴۰۳ صورت 
گرفته است. معاون وزیر صمت همچنین گفت: در 
راستای قراردادهای واگذاری عرصه به شرکت های 
دانش بنیــان در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در 
مجموع ۱۵۵ هکتار با تسهیلات ویژه مصوب هیأت 

مدیره سازمان، واگذار شده است.

عرضه خانه های خالی از طریق 
سامانه املاک و اسکان 

نماینده تهران گفت: سامانه املاک و اسکان دارای 
خاصیت بازدارندگی از تخلف است و تکمیل آن 
در جهت حل معضل شناســایی خانه های خالی 
موجب افزایش عرضه در بازار مسکن به خصوص 

در کلانشهر ها خواهد شد.
قوانین خوب بخشی از روند حکمرانی در کشور 
هستند. اما موضوع مهم این است که این قوانین 
به درستی اجرایی شوند و در عمل به خوبی پیش 
بروند. متأسفانه برخی قوانین در عمل به مشکل 
می خورند و سال ها معطل می مانند. به ویژه اگر 
برای اجــرای قانون نیاز به همکاری ســازمان ها 
و دستگاه های مختلف باشــد، در اجرا با مشکل 

بیشتری مواجه می شویم.
تکمیل و راه اندازی سامانه املاک و اسکان به عنوان 
بستری برای جمع آوری اطلاعات خانوار ها در حوزه 
سکونت و مالکیت نیازمند همکاری دستگاه های 
مختلف است. به طور مثال، نیاز است وزارت کشور 
اقدامات لازم را برای اتصال سامانه خانوار سازمان 
ثبت احوال به سامانه املاک و اسکان در دستور کار 
قرار دهد. وقتی قانونی مصوب می شود، وزارتخانه ها 
و دستگاه های مختلف ملزم به همکاری هستند، 
به نحوی که قانون به بهترین شکل ممکن اجرایی 
شــود. در همین راستا، نیاز اســت وزارت کشور 
همراهی لازم را در زمینه تکمیل و راه اندازی سامانه 
مورد بحث داشته باشد. سیدمرتضی محمودی، 
نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در  خصوص لزوم تکمیل سامانه املاک و اسکان 
خاطرنشان کرد: در این زمینه قانون وجود دارد و 
باید دولت به ســمت راه اندازی این سامانه برود و 
زیرساخت های لازم را برای این امر به وجود بیاورد. 
دولت موظف به اجرای قانون سامانه املاک و اسکان 
اســت و تمرد از اجرای قانون به هر شیوه ای قابل 

پیگرد از طریق ابزار های نظارتی است.
وی ادامه داد: تذکر، سوال، استیضاح و معرفی به 
دستگاه های قضایی از جمله ابزار هایی است که 
در اختیار مجلس اســت تا برای نظارت بر اجرای 
صحیح قوانین از آنها بهره ببرد. این که به هر دلیلی 
قانون اجرا نشــود، اصلًا قابل قبول نیســت. این 
نماینده مجلس گفت: هر آنچــه در برنامه هفتم 
گنجانده شــده اســت، جزو برنامه های دقیق و 

سیاست های درست است که باید اجرایی شوند. 

خبر

دفتر مطالعات اقتصادی مرکز 
پژوهش هــای مجلس برای 
کمک بــه مجلــس و دولت 
جهت رسیدن به یک بودجه 
متناســب و کارآمد، گزارش 
تحلیل تحولات و چشــم انداز اقتصاد ایران در آستانه 
تدوین بودجه ۱۴۰۴ را منتشــر کرد. به گزارش روابط 
عمومی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دفتر 
مطالعات اقتصادی این مرکز داشتن تصویری بهنگام و 
دقیق از وضعیت متغیرهای اقتصاد کلان را یکی از اصلی 
ترین ملزومات سیاستگذاری اقتصادی دانسته و به همین 
منظور در گزارشی با عنوان »تحلیل تحولات و چشم انداز 
اقتصاد ایران در آستانه تدوین بودجه ۱۴۰۴«  به بررسی 
شاخص های مختلف اقتصاد کلان کشور و چشم انداز آن 

در سال آینده پرداخته است.
در این گزارش با بیان اینکه اولین شاخص مسئله رشد 
اقتصادی است، تصریح شده اســت که رشد اقتصادی 
کشور در سال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ به ترتیب ۵/۲و ۸/۲درصد 
پیش بینی می گردد که کمتر از رشد هدف برنامه هفتم 
)متوسط ۸ درصد( و رشد اقتصادی محقق شده در چهار 
سال گذشته )متوسط۲/۴( درصد است. برآوردهای این 
مرکز نیز نشان می دهد رشد اقتصادی تابستان به دلیل 
قطعی برق صنایع، روند نزولی رشد صادرات نفتی و تداوم 
بودجه های انقباضی دولت ۵/۲ درصد بوده است. ضمن 
اینکه بررسی شکاف تولید در ایران نشان داد روند این 
متغیر در سال های اخیر به میزان قابل توجهی کاهش 
یافته و بنابراین از محل اســتفاده از ظرفیت های خالی 

اقتصاد نمی توان به افزایش رشد اقتصادی امیدوار بود. 
ضمن اینکه همین تصویر از رشد نیز با مخاطرات مهمی از 
جمله مسئله کاهش رشد موجودی سرمایه اقتصاد، رشد 
ناچیز بهره وری، عدم تامین پایدار انرژی صنایع و تداوم 
اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه و آثار منفی آن بر 

عرضه و تقاضای اقتصاد روبه روست.
اما شاخص بعدی تورم است. مرکز پژوهش ها پیش بینی 
کرده باید شاهد ادامه روند کاهش تورم باشیم: همچنین 
روند نزولی تورم در فصول اخیر و رسیدن نرخ تورم کل به 
۳۵ درصد بر اساس اعلام مرکز آمار در شهریور ۱۴۰۳، نیز 
با فرض ثبات شرایط تداوم خواهد یافت. البته لازم به ذکر 
است روند ناترازی های بودجه و بانکی همچنان در حال 

تشدید است و ناترازی انرژی همچنان چالش جدی است 
و سهم صادرات نفتی از کل صادرات روند صعودی داشته 
است و همه این موارد مخاطرات دستیابی به اهداف رشد 

اقتصادی و تورم در برنامه هفتم هستند.
در توضیحات تکمیلی گزارش مرکز پژوهش ها در مورد 
شاخص فقر و تحولات جزئی این شاخص توضیح داده 
شده که هر چند کمتر بودن نرخ تورم نقطه به نقطه از نرخ 
تورم کل به معنی روند نزولی نرخ تورم طی فصول آتی 
است با این حال سهم بالای تورم خدمات به دلیل افزایش 
قابل توجه اجاره بها و عقب ماندن نرخ تورم خدمات از کالا 
حکایت از ماندگاری تورم در سطوح بالای قبلی و کاسته 
شــدن از روند نزولی نرخ تورم دارد. این نهاد پژوهشی 
اضافه کرده است که برآوردهای این مرکز نشان می دهد 
در صورت تداوم وضعیت موجود نرخ تورم در ادامه سال 
۱۴۰۳ و همچنین سال ۱۴۰۴ به مسیر نزولی خود البته با 
شیب کمتر ادامه خواهد داد و تا پایان سال ۱۴۰۴ حدود 
۸ واحد درصد کاهش خواهد یافت. بررسی وضعیت نرخ 
تورم انتظاری نیز نشان می دهد این متغیر نیز متناسب با 
تورم کل، روندی نزولی دارد. بانک مرکزی طی دوره اخیر 
با دنبال کردن سیاست کنترل مقداری ترازنامه سعی 
نموده است تا با کاهش رشد نقدینگی روند نزولی تورم را 
تسریع نماید. با این حال علیرغم کسب توفیق در تحقق 
رشد نقدینگی هدف در پایان سال ۱۴۰۲ روند این متغیر 
در سال ۱۴۰۳ صعودی شده و تحقق رشد نقدینگی هدف 
بانک مرکزی برای سال ۱۴۰۳)۲۳ درصد( با چالش های 

جدی روبرو خواهد بود که وجود عزمی برای کاستن از 
فشار کسری بودجه بر شــبکه بانکی و نظارت جدی بر 
بانک های ناسالم از مهمترین این چالش ها خواهد بود. 
بررسی وضعیت تراز حساب جاری فصول اخیر شاخص 
دیگر مورد توجه این گزارش است؛ بررسی این شاخص 
نشان از افزایش تراز حساب جاری به دلیل افزایش قابل 
توجه صادرات نفتی در بهار ۱۴۰۳ دارد. در صورت تداوم 
و با فرض تداوم رشد صادرات غیرنفتی و واردات کشور 
مشابه ۶ ماهه نخست سال جاری، منجر به مازاد ۷/۱۳ 
میلیارد دلار تراز حساب جاری در سال ۱۴۰۳ خواهد 
شد. ثبت چنین آماری از منظر بازار ارز به معنی توانایی 

بیشتر بانک مرکزی در کنترل نرخ ارز خواهد بود.
کسری بودجه که در ســال های اخیر زیاد رسانه ها و 
کارشناسان با آن سروکار دارد. مرکز پژوهش ها روایتی از 
وضعیتی کسری بودجه ارائه می کند که قابل توجه است؛ 
بررسی وضعیت بودجه نشان می دهد دولت تا پایان سال 
۱۴۰۳ برای تأمین بودجه عمومی به حدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان منابع جدید نیاز دارد که به نظر می رسد 
بخشی از این کسری با عدم تخصیص برخی هزینه ها 

مطابق با روال سال های گذشته کاهش خواهد یافت. 
ضمن اینکه با توجه به مجوز اســتقراض ۲۵ درصد از 
سهم صندوق توسعه، علاوه بر ۱۲۴ هزار میلیارد تومان 
استقراضی که تا کنون صورت گرفته است، مابقی آن تا 
انتهای سال در اختیار دولت اســت و کسری مذکور از 
محل باقی مانده منابع اســتقراضی از صندوق و انتشار 

اوراق مازاد بر سقف بودجه تأمین خواهد شد. در تکمیل 
این بخش از گزارش آمده اســت که با این حال به نظر 
می رسد چالش اصلی دولت در خصوص بودجه کسری 
هدفمندی یارانه است که در سال های اخیر آسیب های 

فراوانی به انضباط مالی دولت وارد کرده است.
متاسفانه روند کسری ســازمان هدفمندی یارانه ها در 
مدت زمان کوتاهی رشــد بســیار زیادی کرده است و 
چشم انداز کوتاه مدت سال ۱۴۰۳ نیز بدتر شدن وضعیت 
را نشــان می دهد. برای روشن شدن شــرایط موجود 
کافی است بدانیم در ســال ۱۴۰۲ کسری محقق شده 
هدفمندی ۱۷۰ هزار میلیارد تومان بود )این رقم فارغ از 
عدم تخصیص  ردیف های قانونی برای مدیریت کسری 
است(. پیش بینی می شود در ســال ۱۴۰۳ نیز بیش از 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان کســری داشته باشد. بررسی 
شاخص نرخ فقر نیز نشان می دهد که در سال ۱۴۰۲، 
۳۰.۰۱ درصد از جمعیت کل کشــور زیر خط فقر قرار 
داشته اند که در مقایسه با سال های قبل نشان می دهد 
نوعی چسبندگی در ســطح فقر کشور ایجاد شده: این 
نرخ حول حدود ۳۰ درصد تثبیت شــده است. شرایط 
موجود فقر نشان می دهد که کشــور برای کاهش فقر 
نیازمند سیاستگذاری هم در سطح اقتصاد کلان و هم در 
سطح حمایت اجتماعی است. گزارش مرکز پژوهش ها 
تنها توصیفی از وضعیت فعلی و چشم انداز آینده نیست 
بلکه راهکارهای سیاستی هم ارائه کرده است، اصلاح رویه 
سیاستگذاری موضوعی است که بایستی به صورت جدی 
مدنظر سیاست گذار قرار گیرد. وضعیت انتظارات تورمی 
شکننده و محدودیت سرمایه اجتماعی باعث خواهد شد 
سیاست های اصلاحی دارای لبه های اجتماعی بالا با 
محدودیت روبرو گردد و در چنین شرایطی استراتژی 
اصلاحات تدریجی هر چند همه اهداف را محقق نمی 

سازد با این حال می تواند بخشی از مسئله را حل کند.
در ادامه این بخش گزارش تصریح شده است که همچنین 
اقدامات اصلاحی نظیر طراحی برای ابتکارات بین المللی 
در راستای ایجاد منفعت مشترک برای جذب سرمایه 
های خارجی، اولویت بندی سرمایه گذاری ها بر اساس 
بیشترین ظرفیت خلق ارزش، پیشبرد اصلاحات ناظر 
به رفع ناکارآیی های نظام بانکی و بودجه ای کشور می 
بایست جداً در دستور کار قرار گیرد. در کنار این موضوع 
تغییرات تدریجی در قیمت های تثبیت شده حداقل می 
تواند در کنار رفع عدم تعادل های اقتصاد کشور از تشدید 

مسئله ناترازی های اقتصاد پیشگیری نماید.

کاهش فقر نیازمند سیاستگذاری در سطح اقتصاد کلان است

نظارت جدی بر فعالیت بانکهای ناتراز 

تشکیل پرونده برای ۵۵۰۰ خانه خالی 
در تهران

مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران از 
تشکیل ۵۵۰۰ پرونده مالیاتی خانه های خالی 
و الزام مالکان این واحدها جهت عرضه ملک به 

بازار مسکن خبر داد.
به گزارش تســنیم، حســین جنتــی اظهار 
کرد:تاکنــون مجموعــاً بــرای ۵۵۰۰ مورد 
اطلاعــات ارســالی از طــرف وزارت راه و 
شهرسازی پرونده مالیاتی تشکیل شده و برای 
۳۰۰۰ مودی برگه دعوت و تعیین وقت جهت 
حضور در جلســه هیئت حل اختلاف صادر 
شده اســت. وی از صدور ۱۸۰۰ رای بدوی و 
۸۰ مورد پرونده مالیاتــی رفع تعرض، ۱۰۷ 
مورد قرار کارشناسی و رســیدگی ۵۲ مورد 
رای تعدیل خبر داد. وی تصریح کرد: به لحاظ 
افزایش مراجعات مردمی جهت اخذ وام ودیعه 
مسکن و انجام استعلامات مربوطه از این اداره 
کل، شهروندان و متقاضیان ابتدا می بایست در 
سامانه املاک و اسکان اقدام به خود اظهاری 
ملک تحت اقامت خود کرده و سپس در صورت 

نیاز به این اداره کل مراجعه کنند.

افزایش ترانزیــت خارجی از 
مسیر ایران 

گمرک اعلام کرد: ترانزیت خارجی از مسیر ایران 
در هفت ماهه سال جاری با ۴۲ درصد افزایش به 
رقم ۱۳ میلیون و ۲۳۹ هزار تن رسید. به گزارش 
گمرک ایران، گمرکات شهیدرجایی، پرویزخان 
و باشماق سه گمرک عمده مبدا ترانزیت بودند که 
در هفت ماهه سال جاری بیشترین میزان کالاهای 
ترانزیتی در بین گمرکات مبدا را به خود اختصاص 
دادند. براساس این گزارش در این مدت ۳.۵ میلیون 
تن کالا از مبدا گمرک شهید رجایی، ۳.۳ میلیون 
تن از گمرک پرویزخــان و ۱.۸ میلیون تن از مبدا 
گمرک باشماق انجام گرفت. پس از این گمرک ها، 
بیشتر میزان کالاهای ترانزیتی از مبدا گمرکات 
سرخس، بازرگان، پیرانشهر، بیله ســوار، آستارا، 
جلفا و لطف آباد انجام گرفته است. بیشترین میزان 
رشد کالاهای ترانزیتی در بین ۱۰ گمرک عمده 
مبدا ترانزیتی، به گمرکات سرخس، پرویزخان و 
باشماق اختصاص دارد که به ترتیب ۱۸۴ درصد، 

۸۵.۴ درصد و ۸۴.۹ درصد افزایش نشان می دهد.

ســهم ۲۵ درصدی مشترکان 
خانگی از مصرف سالانه گاز

یک کارشناس انرژی گفت: عمده توجه مصرف گاز 
کشور در بخش خانگی است که سهم این بخش از 
مصرف کل گاز۲۵ درصد است و در ماه های سرد 

سال به ۴۰ _ ۴۵ درصد می رسد.
حبیب الله ظفریان کارشــناس انرژی در گفتگو 
با مهر با اشاره به اینکه مشترکان خانگی تنها ۲۵ 
درصد گاز مصرفی را در کل سال دارند، گفت: عمده 
توجه مصرف گاز بر مصرف خانگی است باید توجه 
داشت که سهم بخش خانگی از مصرف کل سال 
۲۵ درصد است که این عدد در چهار ماه سرد سال 
به ۴۰ _ ۴۵ درصد می رسد. وی ادامه داد: امار ۷۰ 
درصدی مصرف در بخش خانگی صحت ندارد، زیرا 
این حجم از مصرف مربوط به چندین بخش با چند 

پارا متر مختلف می شود.
این کارشــناس انرژی ادامه داد: ابتدا باید تصویر 
درستی از میزان ناترازی داشته باشیم و بخش هایی 
که به لحاظ مصرفی، مصرف کننده هستند که به 
سه بخش صنعت با سهم ۳۴ درصدی نیروگاه ها 
۳۴ درصد و بخش خانگی ۲۵ درصد را در کل سال 
به خود اختصاص داده اند و سایر بخش ها مانند سی 
ان جی و کشاورزی و… سهم بسیار نا چیزی دارند 
و بر اساس این آمار می توان گفت سهم هر بخش 

چقدر است.

خبر
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رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: سه هدف شامل 
تسهیل فرآیندها، دوم توسعه تجارت آزاد و در نهایت 
ترویج صادرات محوری در تولید را دنبال می کنم. به 
گزارش مهر، محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان 
توسعه تجارت در نشست با رؤسای کمیسیون های 
تخصصی اتاق بازرگانی ایران گفت: به منظور شناخت 
بهتر بازارها و توسعه صادرات غیرنفتی، روند انتخاب و 
اعزام رایزنان بازرگانی به صورت هدفمند دنبال خواهد 
شــد. دهقان دهنوی، الگوســازی برای همکاری ها 
بین اتاق ایران و ســازمان را ضروری دانست و تأکید 
کرد: درباره رایزنان بازرگانی، اعزام هیأت و برگزاری 
نمایشــگاه با نظراتی که در این نشست مطرح شد، 

موافقم و متأسفانه از نقطه ایده آل دور هستیم.
وی تصریح کــرد: نواقص زیادی در پروســه اعزام و 
پذیــرش هیأت های تجــاری وجــود دارد و طبق 
برآوردهایی که انجام دادیم متوجه شدم که این اقدام 
هدفمند دنبال نمی شــود؛ بنابراین در قدم اول باید 
وظایف رایزنان را بشناسیم و از آنان بخواهیم که در 

چارچوبی مشخص عمل کنند.
معاون وزیــر صمت با تاکیــد بر اینکــه نظارت بر 
عملکرد رایزنان نیز بسیار مهم است، یادآور شد: در 
این راستا هر فردی که شــما می شناسید را معرفی 
کنید و برای این منظور به تفاهم نامه نیاز نیست. وی 
همچنین تاکید کرد: افراد معرفی شده از سوی بخش 
خصوصی و اتاق بازرگانی ایران بر اساس استانداردها 
و شــاخص های مدنظر مورد بررســی و پایش قرار 
می گیرند و در نهایت رایزنان بازرگانی کشــورهای 

هدف صادراتی انتخاب می شوند.

دهقان دهنوی از ایجاد مراکز تجاری در کشورهای 
هدف به کمک فعالان اقتصادی و اتاق های مشترک 
اســتقبال کرد. وی مدیریت امروز در دستگاه های 
دولتی را مدل آتش نشان ها دانست و افزود: مدیران 
باید بتوانند بیاندیشند و برنامه ریزی کنند؛ اما امروز 

حجم اتفاقات به حدی است که زمان کم می آوریم.
رئیس سازمان توسعه تجارت به سخنان رئیس جمهور 
در مراسم روز ملی صادرات اشاره کرد و آن را رو به جلو 
در راستای انتظارات بخش خصوصی توصیف کرد. وی 
با بیان اینکه باور دارم فرصتی برای فعالان اقتصادی 
شکل گرفته که باید از آن استفاده شود، اضافه کرد: 
سه هدف را دنبال می کنم اول تسهیل فرآیندها، دوم 
توسعه تجارت آزاد و در نهایت ترویج صادرات محوری 
در تولید. دهقان دهنوی وجود متولیان متعدد در حوزه 
تجارت را یکی از عوامل اختلال در صادرات برشمرد 
و کاهش موانع برابر تجارت را هدف سازمان معرفی 
کرد. وی با بیان اینکه باید نظارت پسینی را جایگزین 
مانع تراشی کنیم، فعالیت های آموزشی و پژوهشی در 
امر توسعه تجارت را ضروری دانست و تمرکز روی این 

دو حوزه را به عنوان اولویت سازمان برشمرد.
معاون وزیر صمت افزود: یک مرکز آموزشــی را در 
سازمان ایجاد خواهیم کرد تا گواهی نامه بدهد و برای 
این گواهی نامه جایــگاه تعریف خواهیم کرد ضمن 
اینکه در حوزه پژوهش هم به کار زیادی نیاز است و 
باید همین امروز شروع کنیم تا شناسایی بازار، موانع، 
استراتژی حضور، بحث های لجستیک، موضوعات 
گمرکی و مرزی بررسی شود؛ نمی شود بدون برنامه 

حرکت کرد.

از ابتدای ســال جاری ۳۹.۳ میلیارد دلار ارز واردات 
تامین شده که از این میان سهم کالاهای اساسی و 

دارو بیش از ۸.۵ میلیارد دلار است.
به گزارش ایســنا، طبق اعلام بانک مرکزی، از اول 
فروردین ماه سال جاری تا دوم آبان ماه امسال، ۳۹ 
میلیارد و ۳۶۷ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای 
اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در 
مقابل صادرات و خدمات تأمین شده است که برای 
کالاهای اساسی و دارو ۸ میلیارد و ۵۵۷ میلیون دلار، 
برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۲۱ میلیارد و 
۲۱۳ میلیون دلار، برای خدمات ۸۹۳ میلیون دلار 
و برای واردات در مقابل صــادرات ۸ میلیارد و ۷۰۴ 

میلیون دلار تأمین ارز صورت گرفته است.
بر اســاس این گزارش، بانک مرکزی بــرای واردات 
کالاهای اساسی و کشاورزی شامل گندم، دانه های 
روغنی و نهاده های دامــی ۶ میلیارد و ۷۲۲ میلیون 
دلار و برای دارو، مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی 
۱ میلیارد و ۸۳۵ میلیون دلار ارز تأمین کرده است. 
بنابراین، بانک مرکزی در مجموع ۸ میلیارد و ۵۵۷ 
میلیون دلار برای کالاهای اساسی و کشاورزی و دارو 
و تجهیزات پزشکی را با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان و با هدف 
حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه 
به کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر تأمین کرده است.

همچنین، در این بازه زمانــی برای کالاهای تجاری 
و بازرگانی مبلغ ۲۱ میلیــارد و ۲۱۳ میلیون دلار و 
برای واردات در مقابل صادرات مبلغ ۸ میلیارد و ۷۰۴ 
میلیون دلار و در مجموع ۲۹ میلیــارد دلار و ۹۱۷ 

میلیون دلار تأمین ارز صنایع صورت گرفته است.

علاوه بر این، تأمین ارز نیمایی برای »صنایع حمل و 
نقل و خودرو« معادل سه میلیارد و ۴۶۰ میلیون دلار، 
»صنایع معدنی« یک میلیارد و ۶۴۵ میلیون دلار، 
»ماشین آلات و تجهیزات تولید« معادل دو میلیارد 
و ۳۴ میلیون دلار، »صنایع شیمیایی و پلیمری« دو 
میلیارد و ۲۶۶ میلیون دلار، »صنایع و تجهیزات برق 
و الکترونیک« معادل دو میلیارد و ۷۰۳ میلیون دلار، 
»منسوجات و پوشــاک« معادل یک میلیارد و ۶۷ 
میلیون دلار صورت گرفته است. این گروه های صنایع 
همچنین به ترتیب یک میلیارد و ۹۰۲ میلیون دلار، 
یک میلیارد و ۶۹۶ میلیون دلار، یک میلیارد و ۶۰۴ 
میلیون دلار، ۷۴۰ میلیون دلار، ۲۹۴ میلیون دلار، ۴۹ 
میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل صادرات تا 

پایان روز ۲ آبان ماه سال جاری دریافت کرده اند. 
همچنین تا تاریخ ۲ آبان ماه، سایر صنایع ۸ میلیارد و 
۳۸ میلیون دلار ارز نیمایی و بیش از دو میلیارد و ۴۱۹ 
میلیون دلارارز توافقی یــا واردات در مقابل صادرات 
دریافت کرده اند. در بخش دیگری از این گزارش آمده 
است؛ میانگین موزون نرخ ارز یک ماهه منتهی به ۲ آبان 
ماه، ۴۴ هزار و ۵۸۸ تومان برای دلار، ۴۸ هزار و ۱۸۳ 
تومان برای یورو و ۱۲ هــزار و ۱۴۱ تومان برای درهم 
محاسبه شده است. گفتنی است؛ دوم آبان ماه ۱۴۰۳ 
در تالار اسکناس ارز مرکز مبادله ایران، دلار با نرخ ۵۰ 
هزار و ۳۴۴ تومان، یورو بــا نرخ ۵۴ هزار و ۴۰۳ تومان 
و درهم با نرخ ۱۳ هزار و ۷۰۸ تومان مورد مبادله قرار 
گرفت. هم چنین تالار حواله ارز، شاهد مبادله دلار با نرخ 
۴۸ هزار و ۹۷۲ تومان، مبادله یورو با نرخ ۵۲ هزار و ۹۲۲ 

تومان و مبادله درهم با نرخ ۱۳ هزار و ۳۳۵ تومان بود.

وزیر نیرو ضمن تاکید بر ضرورت توســعه انرژی های 
تجدید پذیر در دوران جدید، گفت: ایران آماده اســت 
آخرین دستاوردها و توانمندی های خود را در حوزه انرژی 

با کشورهای عضو اجلاس به اشتراک بگذارد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت نیرو، عباس علی آبادی در 
حاشیه نشست سومین اجلاس وزرای انرژی مجمع یک 
کمربند- یک راه با بیان اینکه این اجلاس به ابتکار دولت 
چین با هدف توسعه همکاری ها برای کشورهای عضو به 
منظور توسعه زیر ساخت ها در حوزه انرژی برگزار شده 
است، گفت: کشــورهای عضو تلاش می کنند در سایه 
تعامل چندجانبه زمینه دستیابی به اهداف تعیین شده 
در این حوزه را فراهم کنند. این اجلاس بر حوزه انرژی 
تمرکز دارد و ما تلاش داریم با شناسایی کشورهای همسو 

گام های مؤثری در این زمینه برداریم.

وزیر نیرو بــا بیــان اینکه ایــران در زمینه توســعه 
زیرساخت های انرژی در کشــور فعالیت های گسترده 
ای انجام داده اســت، تاکید کرد: ایــران آمادگی دارد 
آخرین دستاوردها و توانمندی های حوزه انرژی خود را با 

کشورهای عضو این اجلاس به اشتراک بگذارد.
علی آبادی در ادامه با تاکید بر ضرورت توسعه انرژی های 
تجدید پذیر در دوران جدید، یادآور شد: یکی از اهداف 
اصلی سومین اجلاس وزرای انرژی مجمع یک کمربند- 
یک جاده، تلاش برای توســعه انرژی های تجدید پذیر 
است که امیدواریم در سایه تعامل کشورهای عضو این 
اهداف تحقق پیدا کند. بنا بر این گزارش اجلاس مجمع 
یک کمربند- یک راه با حضور ۳۳ کشــور از کشورهای 
عضو این ابتکاراز ۲۳ تا ۲۴ اکتبر ۲۰۲۴ )۲ تا ۳ آبان( در 
چینگدائو استان شاندونگ چین در حال برگزاری است. 

رئیس سازمان توسعه تجارت:

توسعه تجارت آزاد در دستور کار است
۸.۵ میلیارد دلار پرداخت شد

تامین ارز واردات دارو و کالاهای اساسی 

ضرورت توسعه انرژی های تجدیدپذیر در دوران جدید

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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بهره برداری از نیــروگا های انــرژی تجدید پذیر و 
بخش تعاون برای تولید ۶۰۰مگاواتی برقی در کشور 
در دســتور کار قرار گرفت. به گزارش تسنیم، بهره 
برداری از نیروگاه های انرژی تجدیدپذیر توسط بخش 
خصوصی و تعاونی در ایران ســابقه چندانی ندارد. 
بررسی آمار موجود نشان می دهد که تنها در حدود 
یک درصد از ظرفیت نیروگاهی کشور به انرژی های 
تجدیدپذیر اختصاص دارد. در مقابل بررسی آمار بین 
المللی پیرامون ظرفیت انرژی های تجدید پذیر در 
جهان و در سال های 2۰۰9تا 2۰18نشان می دهد که 
بهره برداری از انرژی خورشیدی بیشترین نرخ رشد را 

در این بازه داشته است.
اولین هدف در تأســیس تعاونی های انرژی، تأمین 
برق مراکز جمعیتی روســتایی و دور از مرکز است. 
با سراسری شدن پوشش شبکه توزیع و انتقال برق 
در سطح کشورها، دومین هدف که درآمدزایی برای 
اعضای تعاونی های انرژی اســت پررنگ تر شد. به 
واسطه پوشش سراسری شبکه انتقال و توزیع، تعاونی 
ها برق مازاد بر مصرف خود را به شبکه تزریق کرده و با 

فروش آن درآمد پایداری را به دست می آورند.
تفاهم نامه سه جانبه معاونت امور تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، بانک توســعه تعاون وسازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق)ساتبا( 
با هدف مشارکت مردم در بستر تعاون در تأمین مالی 

طرح های نیروگاه های برق تجدیدپذیر منعقد شد.
با توجه به تأکید مقام معظم رهبری مبنی بر جهش 
تولید با مشارکت مردم در ســال 14۰3و به منظور 
رفع ناترازی برق، کاهش انتشار آلاینده های زیست 
محیطی و افزایش نقــش بخش تعــاون در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر، این تفاهم نامه سه جانبه با 
هدف افزایش مشارکت مردم و بخش تعاون و کمک 
به تأمین مالی طرح های نیروگاه های برق تجدیدپذیر 

امضا شد.
حامد ویس کرمی، معــاون وزیر تعــاون کار و رفاه 
اجتماعی در امور تعاون گفت: با عنایت به تأکیدات 
رهبر معظم انقلاب در خصوص جهش تولید با مشارک 
مردم و توسعه بخش تعاون، هدف از اجرای این تفاهم 
نامه، کمک به کاهش ناترازی برق در کشور، تأمین 
برق مورد نیاز صنایع، کاهش فقر در بستر تعاونی های 
فراگیر ملی با موضوع تولید برق، ارائه تسهیلات بانکی 
و یارانه سود تسهیلات، تسهیل گری در تضمین وثایق 

با کمک صندوق ضمانت سرمایه گذاری بخش تعاون 
و تأمین بخشی از منابع مورد نیاز از محل منابع بانک 
توسعه تعاون برای طرح های تعاونی نیروگاهی برق 
تجدیدپذیر دارای توجیه مالی و اقتصادی در چارچوب 

ضوابط و مقررات مربوطه است.
وی افزود: به موجب این تفاهم نامه تولید ۶۰۰مگا وات 
برق توســط تعاونی های نیروگاهی طی سه سال با 
استفاده از ظرفیت انواع مختلف تعاونی های متعارف، 
فراگیر ملی، توسعه عمران شــهری و تأمین نیاز در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشاره به ســال جهش تولید با مشارکت مردم 
افزود: بخش تعاون کارآمدتریــن ابزار برای تجمیع 
سرمایه های مردم در جهت نقش آفرینی در عرصه 
فعالیت های اقتصادی است، بنابر این در شرایط وجود 
ناترازی انرژی در کشــور، تعاونی ها می توانند به این 

عرصه وارد شوند.
ویس کرمی اضافه کرد: تجربه هــای موفقی در دنیا 
در زمینه تولید برق توســط تعاونی هــا وجود دارد 
لذا امیدواریم در کشور عزیز ما نیز باتوجه به بنیان های 
اجتماعی، اعتقادی و اقتصادی در بخش تعاون شاهد 
تجربه موفق و عملکرد مطلوب و مشارکت بالای مردم و 
تعاونی ها در این زمینه باشیم. وی ادامه داد: این تفاهم 
نامه با مشارکت مردم در سه مدل اجرایی خواهد شد.

در مدل اول نیروگاه هــای کوچک مقیاس خانگی با 
هدف کاهش هزینه های تأمین، نصــب و راه اندازی 
تجهیزات، نگهداری و اتصال به شبکه در قالب تعاونی ها 

متشکل می شوند.
در مدل دوم به منظور تولید انبوه در بستر تعاونی های 
فراگیر ملی و با مشــارکت و عضویت سه دهک اول 
جامعه، مزارع نیروگاهی ایجاد خواهد شد که علاوه 
بر کمک به کاهــش ناترازی برق گامــی در جهت 

توانمندسازی اقشار کم برخوردار محسوب می شود.
در مدل ســوم بــا اســتفاده از ظرفیت مشــارکت 
تولیدکنندگان و صاحبان بنگاه های فعال اقتصادی در 
شهرک های صنعتی در بستر تعاونی های متعارف و یا 
تأمین نیاز، امکان سرمایه گذاری مشترک برای تأمین 
برق مورد نیاز تولیدکنندگان و ایجاد نیروگاه های برق 
در جوار شهرک های صنعتی مهیا می شود. به نحوی 
که سرمایه گذاری مورد نیاز بین اعضا تقسیم، مشکل 
قطع برق صنایع مرتفع و امکان تزریق و فروش برق 

مازاد به شبکه هم وجود خواهد داشت.

صندوق بین المللــی پول در 
پیش بینی خود، رشد اقتصاد 
جهانی را باثبات و در عین حال 
ضعیف می دانــد و همچنین 
پیش بینی کرده کــه اقتصاد 
ایران که در سال گذشته پنج درصد رشد کرده است در سال 

جاری نیز رشد 3.۷ درصدی را تجربه خواهد کرد.
به گزارش ایســنا، صندوق بین المللی پول در گزارشــی 
چالش هایی را که مانع رشد اقتصادی طی پنج سال آینده 
می شوند، مانند پیری جمعیت و بهره وری پایین را تشریح 
کرده اســت. همچنین با وجود اینکه فشــارهای تورمی 
در بســیاری از مناطق کاهش یافته است، هشدار داد که 
عدم اطمینان بالای سیاست ها همچنان پیش بینی های 
رشــد را کاهش می دهد و به کشــورها توصیه کرد، برای 
زمان های نامشخص آماده شوند. این گزارش پیش بینی 
رشد ایالات متحده برای ســال 2۰24 را از 2.۶ درصد به 
2.8 درصد و پیش بینی سال 2۰2۵ را نیز از 1.9 درصد به 
2.2 درصد افزایش داد. رشد اقتصادی در اروپا با خوش بینی 
کمتری همراه است و پیش بینی رشد منطقه یورو در سال 
2۰23 از ۰.9 درصد به ۰.8 درصد و برآورد سال 2۰24 از 

1.۵ درصد به 1.2 درصد کاهش یافت.
آلمان، بزرگترین اقتصاد اروپا، پیش بینی رشد سال 2۰23 
خود را از ۰.2 درصد به صفر درصد کاهش داد و پیش بینی 
ســال آینده نیز از 1.3 درصد به ۰.8 درصــد نزول کرد. 

پیش بینی فرانسه در ســال 2۰24 اندکی به 1.1 درصد 
صعود کرد، اگرچه از 1.3 درصد برای سال بعد کاهش یافت.
پیش بینی رشد اسپانیا در سال 2۰23 به 2.9 درصد افزایش 
یافت و در سال 2۰24 در 2.1 درصد ثابت ماند. پیش بینی 
ایتالیا برای امسال ۰.۷ درصد بود، در حالی که سال آینده 
به ۰.8 درصد کاهش یافت. در ژاپن، رشد برای سال 2۰23 
به ۰.3 درصد کاهش و پیش بینی سال آینده به 1.1 درصد 
افزایش یافت. پیش بینی رشد بریتانیا برای سال 2۰24 به 
1.1 درصد افزایش یافت و سال 2۰2۵ بدون تغییر در 1.۵ 
درصد بود. در آسیای نوظهور و در حال توسعه، برآورد رشد 
چین در ســال 2۰23 از پنج درصد به 4.8 درصد کاهش 
یافت، در حالی که پیش بینی سال 2۰24 آن در 4.۵ درصد 
باقی ماند. پیش بینی رشــد اقتصادی هند در سال جاری 

هفت درصد و برای سال آینده ۶.۵ درصد بوده است.
پیش بینی رشد روسیه نیز در سال 2۰24 از 3.2 درصد به 
3.۶ درصد بهبود یافت، اگرچه سال بعد از 1.۵ درصد به 1.3 
درصد نزول کرد. برآورد رشد اقتصادی ترکیه به سه درصد 
برای ســال 2۰23  از 3.۶ درصد چشم انداز اعلام شده در 
ماه جولای کاهش یافت و برای ســال 2۰24 بدون تغییر 
در 2.۷ درصد باقی ماند. صندوق بین المللی پول تخمین 
زد که تورم به تدریج تا رسیدن به هدف کاهش می یابد و 
تورم اقتصادهای بازارهای نوظهور در منطقه 2 رقمی باقی 
خواهند ماند همچنین پیش بینی کرد که انتظار می رود 
تورم کل جهان از میانگین ۶.۷ درصد در ســال 2۰23 به 
۵.8 درصد در سال جاری کاهش یابد. برآورد تورم سرفصل 
جهانی برای سال 2۰2۵ به میزان 4.3 درصد و نشان دهنده 

ادامه کاهش تدریجی به سمت هدف است. کاهش تورم کل 
جهانی در سال های 2۰24-2۵ به دلیل کاهش گسترده 
تورم اصلی بوده و محرک اصلی آن در سال 2۰23 کاهش 
قیمت سوخت است. تخمین زده شــد که تورم اصلی به 
دلیل تاثیرات تاخیری سیاست های پولی سخت بانک های 
مرکزی در سراسر جهان و کاهش قیمت انرژی کاهش یابد. 
در حالی که برآوردهای کاهش تورم از منطقه ای به منطقه 
دیگر بسیار متفاوت است، پیش بینی می شود که اقتصادهای 
پیشرفته در مقایسه با بازارهای نوظهور و اقتصادهای در 
حال توسعه، شاهد نرخ سریع تری از کاهش تورم، تقریبا 
2 درصدی از سال 2۰23 تا 2۰24 و تثبیت 2 درصدی در 
سال 2۰2۵ باشند. در بازارهای نوظهور و اقتصادهای در 
حال توسعه، تخمین زده می شود که تورم از 8.1 درصد در 
سال گذشته به ۷.9 درصد در سال جاری و به ۵.9 درصد در 
سال آینده کاهش یابد. بر اساس این گزارش، انتظار می رود 
کاهش تدریجی تورم تا پایان سال 2۰2۵ به سمت اهداف 
تورمی اکثر اقتصادها کاهش یابد، به عنوان مثال، تورم آسیا 
مشابه اقتصادهای پیشرفته 2.1 درصد در سال جاری و 2.۷ 
درصد در سال آینده خواهد بود که تا حدی به دلیل انقباض 
پولی اولیه و کنترل قیمت ها در بسیاری از کشورهای منطقه 
است. بر اساس این گزارش، برآوردهای تورم برای اروپای 
نوظهور و در حال توســعه، خاورمیانه، آفریقای شمالی و 
آفریقای جنوب صحرا در منطقه 2 رقمی باقی خواهد ماند.

متوسط  تورم سالانه اروپای نوظهور و در حال توسعه که در 
سال گذشته 1۷.1 درصد بود، 1۶.9 درصد برآورد می شود 
و در سال 2۰2۵ به 11.1 درصد کاهش می یابد، در حالی 
که پیش بینی ها برای خاورمیانه و آســیای مرکزی نشان 
می دهد، تورم امسال از 1۵.۶ درصد به 14.۶ درصد در سال 
آینده، با پیش بینی کاهش 1۰.۷ درصد در ســال 2۰2۵ 
نزول خواهد کرد. در مورد کشورهای آفریقای جنوب صحرا، 
متوسط  تورم سالانه در سال جاری از 1۷.۶ درصد در سال 
گذشته به 18.1 درصد برآورد می شود، اما در سال آینده به 

12.3 درصد کاهش می یابد.
صندوق بین المللی پول رشد اقتصادی ایران را 3.۷ درصد 
پیش بینی کرد و نرخ تورم در سال کنونی را به رقم 31.۷ 
درصد کاهش داد که ۵.8 واحد درصد پایین تر از برآورد ماه 
آوریل است. صندوق بین المللی پول پیش بینی کرد، تورم 

در سال آینده به 3۰ درصد می رسد همچنین پیش بینی نرخ 
بیکاری نیز  هشت درصد اعلام شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

گزارش صندوق بین المللی پول از اقتصاد جهان اعلام شد

پیش بینی رشد اقتصادی ۳.۷ درصدی ایران
تولید ۶۰۰ مگاواتی برق از سوی تعاونی ها

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 

گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
1- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۶81 مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰312 مربوط به تقاضای خانم عقیله عربشاهی فرزند 
عبدالامیر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 81/1۵ مترمربع پلاک شماره  1۰333 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم )سند رسمی شماره 1۵91۰1 مورخ 14۰2/۰۵/۰3 دفترخانه ۷ قم( 
2- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۷8۵۵ مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰944 مربوط به تقاضای آقای حسین رزقی قمی فرزند 
علی اکبر در دو دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۷2/8۶ مترمربع پلاک شماره  9۶۵۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره 1۰188 مورخ 139۰/۰3/18 دفترخانه 31 قم( 
3- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۷8۵2 مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰889 مربوط به تقاضای آقای علی اکبر رزقی قمی 
فرزند نصراله در دو دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۷2/8۶ مترمربع پلاک شماره  9۶۵۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره 1۰188 مورخ 139۰/۰3/18 دفترخانه 31 قم( 
4- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۷8۵4 مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰943 مربوط به تقاضای آقای حمید رزقی قمی فرزند 
علی اکبر در دو دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۷2/8۶ مترمربع پلاک شماره  9۶۵۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم )سند رسمی شماره 1۰188 مورخ 139۰/۰3/18 دفترخانه 31 قم( 
۵- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰8۵3۷ مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰1۷9 مربوط به تقاضای آقای علی جانی فرزند نایبعلی 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۵۶ مترمربع پلاک شماره  1۰9۷۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم )سند رسمی 

شماره 1121۶ مورخ 1399/12/۰۶ دفترخانه 81 قم( 
۶- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰819۵ مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰9۵۵ مربوط به تقاضای آقای مجید کریمی فرزند 
علی اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 4۷۷/۰8 مترمربع پلاک شــماره  11214 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم )اسناد رسمی شــماره های ۵۷۵۵9 و ۵۷۵28 مورخ 14۰3/۰۵/1۶ و 14۰3/۰۵/14 دفترخانه 9۰ قم و سند رسمی شماره 33981 مورخ 

1399/۰2/11 دفترخانه 44 قم( 
۷- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۷923 مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰9۰3 مربوط به تقاضای خانم لیلا کامروائیان فرزند 
رجب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۰۰/49 مترمربع پلاک شماره  11۵21 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

)سند رسمی شماره ۵۷۷۶3 مورخ 1399/۰۷/19 دفترخانه 29 قم( 
8- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰8۵۶۶ مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰939 مربوط به تقاضای آقای مهدی ملکیان اردستانی 
فرزند مصطفی در ششدانگ یک باب مغازه به مساحت 21/92 مترمربع پلاک شماره  1۰32۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم )سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 2۷3 صفحه 3۵2 خریداری به موجب سند رسمی شماره 38۰۵3 مروخ 13۶3/۰۶/14 دفترخانه 2۰ قم( 
9- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰۷88۷ مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰9۵3 مربوط به تقاضای آقای محمدرضا فیض آبادی 
فرزند مسعود در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 14۰ مترمربع پلاک شماره  1۰98۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم )سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی شماره 14۰22۰33۰۰۰1۰22۷۶۶۶( 
1۰- رای شماره 14۰3۶۰33۰۰۰1۰۰9۰41 مربوط به پرونده کلاسه 14۰311443۰۰۰1۰۰۰229 مربوط به تقاضای خانم زینب جعفری فرزند 
محمد حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 11۷ مترمربع پلاک شماره  9441 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم )سند رسمی شماره 33311 مورخ 14۰2/12/23 دفترخانه ۷۷ قم( 
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی 
نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و کسب و کار(

نوبت اول: 14۰3/۰8/۰۵
نوبت دوم: 14۰3/۰8/2۰

مهدی زارع شحنه-رییس ثبت  اسناد و املاک منطقه یک قم
م الف:18113۰۷

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 139۰/9/2۰ و برابر رای 14۰3۶۰31۰۰13۰129۵۰ مورخ 
14۰3/۰۵/29 هیات قانون تعیین تکلیــف......... موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی .......چمستان..... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای 
/ خانم زهرا زمانی فرزند محمد اسمعیل نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت 2۶1/24 متر مربع به شماره پلاک 3۵۶ فرعی از 8 اصلی 
واقع در سالده علیا بخش 11 خریداری شده از آقای و خانم فرخ ربیعی درگا مالک 
رسمی محرز گردیده است لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در 
دو نوبت به فاصله 1۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر 
و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا معترض ، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست

تاریخ انتشار نوبت اول : 14۰3/۰۷/21 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰3/۰8/۰۵ 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان 
عین اله تیموري

شناسه آگهی 18۰3۷34 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رســمی مصوب 139۰/9/2۰ و برابر رای 14۰3۶۰31۰۰13۰1۵۷۷۶ مورخ 
14۰3/۰۷/۰1 هیات قانون تعیین تکلیف. موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی .......چمستان...... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم حسین 
حبیبی فرزند محمد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
2۷8/8۷ متر مربع که مقدار ۶۰ سیر مشاع عرصه وقف میباشد به شماره پلاک 1۰8 
فرعی از ۵ اصلی واقع در قریه افراده بخش 2 خریداری شده از آقای و خانم سیدباقر 
حسینی مالک رسمی محرز گردیده است لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این 
آگهی در دو نوبت به فاصله 1۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها 
منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست
تاریخ انتشار نوبت اول : 14۰3/۰۷/21 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰3/۰8/۰۵ 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عید اله تیموری

شناسه آگهی 18۰۵۶۰۰ 

مفقودی نورآباد
برگ سبز سایپا   تیپ 132SL*مدل   1391   بنام مریم شهسواری 

شماره شهربانی  41 ایران   8۵8ق1۶ شماره موتور4483219
شماره شاسی S1422290316895 مفقود گردید و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

مفقودی نورآباد
برگ سبز پراید  تیپ سایپا 141انژکتوری مدل138۵ بنام داریوش 
نجفی شماره شهربانی 41ایران  ۵21ص12شماره موتور1۷۶8۰2۷

شماره شاسی S1482285182364 مفقود گردید و از درجه اعتبار 
ساقط می باشد.

آگهی مفقودی نورآباد
اینجانب نسیم موسیوند مالک خودرو سمند سورن پلاس مدل14۰1به شماره شهربانی 41ایران29۶ 
 147H0673078  شماره موتور NAACS1HE8NF239399 ص۷3 وشماره بدنه
بعلت فقدان اسناد فروش )برگ سبز وسند وکارت ماشین (تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را 
نموده است.لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور داردظرف مدت  ده روز به دفتر حقوقی 
سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید.بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مزبور طبق ظوابط مقرر اقدام خواهد شد. 

آگهی مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی موتورسیکلت هیرمن تیپ 12۵cc-CDI مدل 1389 
به رنگ مشکی به شماره موتور *156FMI*42۰۰4249 به شماره شاسی 
N2P***125C8961269 به شــماره پلاک ۵89 -82491 به نام مالک  

امیرحسین خانی برنتی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
)مازندران(

آگهی اخصتاصی موضوع ماده 3 و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع مــاده 3 و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی به شــماره 
14۰3۶۰31۰۰۰۶۰۰۷392 مورخ 14۰3/۰۵/23 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه 
متقاضی آقای خانم مریم مقصودی فرزند غفار در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
کاربری مسکونی به مساحت 3۵1٫۵4 متر مربع به پلاک 4۵ فرعی 21 اصلی واقع در قریه کپ علیا بخش 
۶ الحاقی بیلاقی حوزه ثبت نور خریداری از آقای / خانم محمدرضا مقصودی مورد تائید و محرز گردیده 
است. ا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز رروزنامه سراسری و محلی آگهی می 
گردد در صورتی که اشخاص ذی نفع به آراء اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 14۰3/۰8/۵  تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰3/۰8/19 

علی سعادتی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان نور 

شناسه آگهی 1811۰2۶ 

رشد تولید نیاز مهار تورم
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

در دنیایی زیســت می کنیم که مجبور به  مراوده 
با جهان پیرامون هســتیم و اصولاً اقتصاد بدون 
ارتباط با دیگران سروسامان نمی گیرد، اما منظور 
از این ارتباط این نیست که به  هر ابزاری که غرب 
برای پیشــبرد اقتصاد به  آن متوسل می شود ما 
هم متوسل شویم. ما در چهار دهه گذشته نشان 
دادیم توان اصلاح ابزارهایی که غرب برای پیشبرد 
اهداف اقتصادی خود به  کار می گیرد را داریم، مانند 

استفاده از بانکداری اسلامی و اوراق مشارکت.
یکی از آفت های اقتصاد این است که بخش خدمات 
سهم ۶۰ درصدی را در کل اقتصاد دارد. بخش اعظم 
خدمات فعالیت های غیر مولد هســتند و  بعبارتی 
جزء فعالیت های خارج از دامنه کفاف محسوب می 
شوند. اصل کفاف در اقتصاد اسلامی یکی از معیارهای 
سنجش سلامت اقتصاد اســت. بخش خدمات در 
اقتصادهایی که اتکای به بخش مولد ندارند، ســهم 
بالایی دارد. یکی از خصوصیات عملکرد بسیار خوب 
دولت تقویت بخش مولد و کاهش سهم بخش خدمات 
هست که می بینیم با رشــد خدمات 1.9 درصدی 
کوچکترین سهم را در اقتصاد داشته است که علامت 

خوبی است و نبایستی از این نکته مثبت غفلت کرد.
اقتصاد به دو بخش مولد و غیرمولد تقسیم می گردد. 
حجم عمده نقدینگی در میدان بخش غیرمولد و در 
دست افراد غیرمولد است. این افراد به طورکل دلال 
و سوداگرند که همواره باجان و مال مردم بازی می 
کنند. متاسفانه در شرایط کنونی بانک ها بخش قابل 
توجهی از نقدینگی را در اختیار غیرمولدها قرار داده 
اند. ضرورت دارد که تا حد ممکن بخش غیرمولد را 
مسدود کنیم، جولانگاه را از افراد و صاحبان سرمایه 
غیرمولد بگیریم و راه را بــرای فعالیت های مولد 
بازکنیم.  بزرگترین مانع در کشور ما، هرم نظام اداری 
است که کار راه انداز نیست بلکه کارشکن است و راه 
اندازی درگاه مجوزهــا یک قدم مثبت در رفع این 
مساله بوده که البته نیاز به اقدامات مکمل نیز دارد 
که ثمرات آن در اقتصاد نمایان شود. ضرورت دارد 
تا هدف  گذاری و راهبردمان، کاهش نرخ تورم باشد. 
سیاست های مقطعی هرچند اثرگذار است و بیانگر 
عملکرد مثبت دولت طی چندسال اخیر می باشد 

اما کافی نیست.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3143 شنبه 5 آبان ماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

صادرات ۲۵ میلیون دلار نانوکاتالیست ایران ساخت به روسیه
یک شــرکت دانش بنیان ایرانی ضمن رفع نیاز داخل کشور به عنوان، چهارمین 
شرکت تولید نانوکاتالیســت در دنیا از سال ۲۰۲۲ تقریبا سالانه ۷۰۰ مترمکعب 
کاتالیست به روســیه صادر کرده که این صادرات ۲۵ میلیون دلار ارزآوری برای 
کشور داشته است. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، ایران بــه دلیل برخورداری از ذخایر نفــت و گاز ملی به عنوان یکی از 
کشورهای مهم تولیدکننده محصولات ارزشمندی چون اوره، آمونیاک و متانول 
در دنیا شناخته شده است که دسترسی به نانوکاتالیست های پیشرفته، زیربنای 

آن محسوب می شود.
ایجاد مجتمع های وسیع و فراوان پتروشیمی، پالایش نفت گاز و وجود بهره برداران 
صنعتی بزرگی همچون فولاد و مس از این موهبت الهی، اهمیت و لزوم توجه به 
توسعه پایدار این صنایع و رفع نیازهای فناورانه آن ها توسط شرکت های توانمند 

داخلی را نشان می دهد.
یکی از محورهای مهم دســتیابی به این اهداف ملی، تولید نانوکاتالیســت های 
پیشرفته ایرانی است که به عنوان محصولاتی راهبردی، علاوه بر تامین نیاز صنایع 
داخل کشور، باعث خنثی سازی تحریم های نابخردانه و استقلال و بی نیازی کشور 
از واردات این دسته از کالاهای ضروری و پیشران صنعتی شده است. با تلاش های 
شرکت های بزرگ و مجموعه های نانوفناور داخلی، در زمینه نانوکاتالیست های 
راهبردی و پیشرفته و فعالیت های گســترده پژوهشی و تخصصی در این حیطه، 
محصولات مؤثری روانه بازار شــده اند. یک شــرکت دانش بنیان ایرانی توانسته 
ضمن رفع نیاز داخل کشور، بازارهای جدید صادراتی را نیز برای ایران تعریف کند.

این شرکت علاوه بر رفع نیاز صنایع کشور به نانوکاتالیست های راهبردی، باعث 
ایجاد نزدیک به ۷۰۰ شغل در کشور و ارزآوری به میزان ۲۵ میلیون دلار طی دو 

سال اخیر شده است.
راه اندازی چند طرح پتروشیمی کشور و فعالیت چند مجتمع پتروشیمی، پالایش 
نفت و فولاد جهان با نانوکاتالیست های پیشرفته این شرکت دانش بنیان از جمله 
توانمندی های صنعتی و اقدامات نانوفناورانه ملی و بین المللی این مجموعه است. 
این شرکت در کنار صادرات به ونزولا، از سال ۲۰۲۲ تقریبا سالانه ۷۰۰ مترمکعب 
کاتالیست به بازار روسیه )به عنوان یکی از قطب های صنعت پتروشیمی جهان(، 
صادر کرده این صادرات در سال ۲۰۲۲ و در سال ۲۰۲۳ میزان ۲۵ میلیون دلار 

ارزآوری برای کشور داشته است.
شرکت یادشده از سوی ستاد توســعه فناوری های نانو و میکرو، موفق به دریافت 
گواهی نانومقیاس مرتبط با محصول نانوفناورانــه و حائز گواهی IEQL به عنوان 

گواهی کیفیت محصولات صادراتی ایران شده است.

آمار ارجاع به مقالات علمی با ذکر هوش مصنوعی افزایش می یابد
یک تحلیل مشــخص کرده اســت مقالاتی که در عنوان یا چکیــده خود برخی 
شیوه های مشخص )تحقیق با استفاده از( هوش مصنوعی را ذکر می کنند بیشتر 
احتمال دارد که در بین ۵ درصد مقالات با بیشــترین ارجاع در حوزه کاری خود 
قرار گیرند. به گــزارش ایرنا از »نیچر«، چنین مقالاتی نســبت به مقالاتی که به 
اصطلاحات هوش مصنوعی اشاره نمی کنند، بیشتر احتمال دارد که از خارج حوزه 
 citation( »تخصصی خود نیز مورد ارجاع قرار گیرند. اما این »تقویت ارجاع دادن

boost( برای همه مولفان به طور یکسان نبوده است.
این تحلیل همچنین نشان داده است محققان وابســته به گروه هایی که به طور 
تاریخی نمایندگی )حضور( کمتری در علم داشته اند با استفاده از ابزارهای هوش 
مصنوعی در کارهایشان هم مانند سایر همتایان خود از بهبود و تقویت در ارجاع 
برخوردار نمی شوند. این مساله نشــان می دهد که هوش مصنوعی ممکن است 

نابرابری های موجود را بدتر کند.
این یافته ها از یک مطالعه ناشی شده اســت که با هدف بررسی استفاده و مزایای 
احتمالی هوش مصنوعی در تحقیقات علمی انجام شده است. اما این تحقیق که 
هفته گذشته در نشریه »رفتار انسانی طبیعت« انتشار یافت موجب نگرانی هایی 

شده است.
»لیزا میسری« محقق علم و فناوری در دانشــگاه »ییل« در این خصوص گفت: 
محققان ممکن اســت انگیزه پیدا کنند که صرفا به این علت از هوش مصنوعی 
استفاده کنند که مقاله شان بیشــتر مورد ارجاع قرار گیرد صرف نظر از اینکه آیا 

ابزارهای هوش مصنوعی موجب بهبود کیفیت مقاله خواهد شد یا نه.
»داشون وانگ« از مولفان این مقاله از دانشگاه »نورت وسترن« در ایلینویز گفت: 
این مطالعه داده های کمّی بسیار مورد نیاز درباره چگونگی تغییر تحقیقات علمی 
بر اثر )کاربرد( هوش مصنوعی را فراهم کرده است. اکنون ما داده های سیستماتیک 
در این خصوص داریم که برای پرداختن بــه نابرابری های مرتبط با کاربرد هوش 

مصنوعی در علم سودمند خواهد بود.
مولفان این مقاله تحقیقی برای اندازه گیری و سنجش تعامل دانشمندان با هوش 
مصنوعی، اصطلاحات مرتبط با هوش مصنوعی مانند »یادگیری ماشین«، »شبکه 
عصبی عمیق« را در چکیده و عنوان حدود ۷۵ میلیون مقاله منتشر شده از سال 

۱۹۶۰ تا ۲۰۱۹ را شناسایی کردند.

منابع ساخت ۷ آزمایشگاه ساختِ سریع تامین می شود
معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم گفت: منابع لازم برای زیرساخت هفت آزمایشگاه 

ساخت  سریع )فب لب( در دانشگاه ها تا پایان سال فراهم می شود.
به گزارش ایرنا، محمدنبی  شــهیکی تاش در شــصتمین اجلاس معاونان پژوهش 
و فناوری دانشگاه ها، موسســات آموزش عالی و مراکز پژوهشی در دانشگاه الزهرا 
شــرایط فعالیت در پارک های علم و فناوری را تشــریح کرد و گفت: ۱۳ هزار واحد 
فناور در پارک های علم و فناوری فعالیت می کنند که ۱۴۰ هزار نفر در این واحدها 
شاغل هســتند. ولی این نهادسازی با خروجی و دســتاوردهای پارک ها متناسب 
نیســت و نهادها به صورت موازی کار می کنند، در ۱۰ اســتان هــم افزایی رقابت 
منفی را ایجاد کرده است. وی افزود: اکنون ۲۹ پارک منطقه ای داریم و پراکندگی 
این مراکز فنــاوری قابل توجه اســت، ۱۷ مرکز فناوری هم در تهــران وجود دارد. 
نرخ رشــد واحد های فناور قابل قبول اســت؛ اما متناســب با ظرفیت رشد شکل 
 نگرفته اســت و باید جریان ورودی را تقویت کنیم و برای این کار باید به دانشگاه ها 
توجه کنیم. شهیکی تاش گفت: پارک های ما در کشور سه سطح دارد در پارک های 
سطح یک باید زیرساخت فناوری توسعه یابد. راهبرد در پارک سطح دو که شامل ۱۹ 
پارک است؛ تخصیص گرنت )پژوهانه(، توسعه زیرساخت و موارد دیگر است. مشکل 
جدی در پارک سطح ۳ زیرساخت فیزیکی و گرنت فناوری و راهبرد ما این است که 
برای منابع انسانی ســرمایه گذاری کنیم، گرنت تخصیص دهیم، همچنین توسعه 

زیرساخت فیزیکی حداقل پنج هزار مترمربع است.
وی گفــت: ماموریت های مــا در پارک های علم و فناوری ســاخت آزمایشــگاه 
ســاخت ســریع، زنجیــره ارزش راهبــردی، ارتقــای ســبد قابلیــت مهارت 
دانشجویان و توانمندســازی خوزه اقتصاد دیجیتال اســت. باور داریم باید پارک 
 های مــا الگوی حکمرانی عمومی و خصوصی داشــته باشــد و ریل گــذاری باید 
تغییر کند. معاون وزیر تاکید کرد: منابع زیرساخت هفت آزمایشگاه ساخت سریع فب 
لب در دانشگاه ها تا پایان سال فراهم می شود. همچنین نتایج حاصل از پایش و بررسی 
۲۹۷ مراکز رشد در دانشگاه بیانگر این است که این مراکز نیاز به اصلاحات دارد. رتبه 
بندی مراکز رشد را از هفته گذشته شروع کردیم و برای مراکز رشد باید از ظرفیت ماده 
۱۱، ۱۲ و ۱۳ استفاده کنیم. دانشگاه های باید به سمت دانشگاه ارزش آفرین حرکت 

کند و دانشگاه باید به عنوان نهاد پیشرفت در نظر بگیریم.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با بیان اینکه دولت به 
جدیت موضوع رفع فیلترینگ 
را دنبال می کنــد، اعلام کرد: 
وضعیــت موجود بــه صلاح 
نیست و طبیعتا باید به سمتی برویم که گشایش هایی 
در این زمینه اتفاق بیفتد. ستار هاشمی در حاشیه جلسه 
هیأت دولت در جمع خبرنگاران گفت: گزارش وضعیت 
اینترنت در قالب گزارشی به شورای ســران ارایه شده 
است و نگاه ما براساس واقعیت هایی است که وجود دارد.

وی گفت: وضعیت موجود به صلاح نیست و طبیعتا باید 
به سمتی برویم که ارتقا وضعیت موجود داشته باشیم، 
جمع بندی هم این بوده که ادامــه وضعیت موجود به 
مصلحت نیست و باید به سمتی برویم که بازگشایی اتفاق 
بیفتد. هاشمی افزود: دلایل به روایت آمار نشان می دهد 
که ادامه این روند بــه مصلحت نیســت و چالش های 
جدیدی برای کشور ایجاد کرده است، ما این موضوع را 
با جدیت دنبال می کنیم چــرا که از طرفی وعده رئیس 
جمهور و دولت بوده است و از طرفی موضع رسمی دولت 

به حساب می آید.
وزیر ارتباطات در خصوص آخرین وضعیت شبکه ملی 
اطلاعات نیز گفت: بحث شــبکه ملی اطلاعات تکلیف 
برنامه هفتم پیشرفت اســت و مانع دسترسی به منابع، 

اینترنت و ظرفیت های بین الملل نیست.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات همچنین گفت: با 
بررسی میدانی که از توسعه شبکه فیبر نوری طی چند 
ماه اخیر داشتیم مشخص شد این توسعه ها شتاب زده و 
فاقد کیفیت لازم است و در این بخش بازنگری خواهیم 
کرد. ستار هاشمی گفت: کیفیت شبکه و دسترسی ها در 
کسب و کارهای دیجیتال برای مان اهمیت دارد. اعتراض 
های زیادی در این زمینــه وجود دارد و ما برای حل این 

مشــکلات به جد عمل می کنیم. وی ادامه داد: استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی در برنامه های مان هســت و 
بر آن تاکید داریم. در تکالیف برنامــه هفتم هم بر این 
مسئله تاکید شده اســت و هیچ راهی جز این، نداریم. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به وضعیت 
پیام رسان های داخلی گفت: تعداد کاربران، قابل توجه و 
چند ده میلیون است، بنابراین تقویت خدمت رسانی از 

طریق پیام رسان های داخلی را دنبال می کنیم.
هاشمی با اشاره به آخرین وضعیت توسعه خطوط فیبر 
نوری، گفت: توســعه خطوط فیبر نوری را به جد دنبال 
می کنیم. با بررسی میدانی که از توسعه های چند ماه اخیر 
داشتیم مشخص شد که این توسعه ها شتاب زده و فاقد 
کیفیت لازم است و در این بخش بازنگری خواهیم کرد. 
در تلاشیم مردم بتوانند با کیفیت مناسب از منازل شان 

به شبکه متصل شوند.
وی در خصوص پرتاب ماهواره، گفت: در صنعت فضایی 
بر اســتفاده از بخش خصوصی اصرار داریم. از ظرفیت 
نخبگان کشور حداکثر استفاده را خواهیم کرد. با توجه 
به محدودیت جذب، پرداخت و نگهداشــت در دولت، 
عزم مان استفاده جدی از بخش خصوصی و نخبگان این 
بخش است. ان شاءالله صنعت فضایی کشور با مشارکت 

بخش خصوصی رشد بهتری خواهد کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات ادامه داد: در بخش 
پرتاب ماهواره نیز از ظرفیت های داخلی، انتقال دانش 
و فناوری و پرتاب با همکاری ســایر کشــورها را دنبال 

می کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بر لزوم تحقق »تحول 
دیجیتال« در همه امور به منظور پاسخگویی به مطالبه 
جدی مردم از حاکمیت در بحث تسهیل و بهبود کیفیت 
زندگی تاکید کرد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، »سید ستار هاشمی« در جلسه شورای معاونان 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، ابــراز امیدواری 
کرد که هم افزایی ها با دســتگاه های دیگر برای تحقق 
تحول دیجیتال منجر به پاســخگویی به مطالبه جدی 

 مردم از حاکمیت در بحث تســهیل زندگــی و تامین 
حقوق شود.

وی با تاکید بر اینکه در این دوره به دنبال این هســتیم 
که چندین سکوی تخصصی خدمت رســان با رویکرد 
شــکل گیری »دولت الکترونیکی« ایجاد شــود، محور 
انجام شکل گیری ســکوهای تخصصی خدمت محور را 

بخش خصوصی دانست.
وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: البته در این مسیر ممکن 
است حاکمیت نیز نقش و مشارکتی داشته باشد، اما این 
نقش به طور عمده تسهیلگری است و باید همچنان محور 

کار، بخش خصوصی باشد.
هاشــمی بیان داشت: از جمله ســکوهای تخصصی که 
باید ایجاد شــود در حــوزه انرژی برای پایــان دادن به 
ناترازی هاست، چراکه ناترازی ها در حوزه انرژی جبران 
نخواهد شد مگر با ایجاد طرح های توسعه ای و مدیریت 
انرژی که آن هم بدون شــکل گیری تحــول دیجیتال 

محقق نمی شود.
وی ادامــه داد: ظرفیت هــای لازم بــرای ایجاد تحول 
دیجیتــال در وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 

حوزه های مختلف وجــود دارد و این وزارتخانه آمادگی 
 دارد کــه زمینه ایــن تحول را در ســایر دســتگاه ها 

فراهم کند.
وزیر ارتباطات همچنین در آیین تکریم و معارفه »معاون 
حقوقی، امور دولت، مجلس و استان ها« و »مشاور وزیر 
در امور تحول دیجیتال« که در حاشــیه جلسه شورای 
معاونان وزارت ارتباطات برگزار شــد، با تقدیر از »رضا 
باقری اصل«، معاون پیشین حقوقی، امور دولت، مجلس 
و استان ها به واسطه زحمات و خدمات در دوران کاری، 
با اشــاره به حضور او در مرکز تحول دیجیتال و فناوری 
اطلاعات سازمان برنامه و بودجه، حضور او در این سازمان 
را فرصتی مغتنم برای ایجاد هم افزایی بیشتر دو مجموعه 
در همه موضوعات از جمله برنامه هفتم پیشرفت دانست.
وی در ادامه »محمد حاتمی زاده« را چهره شناخته شده 
در فضای پارلمانی با بیش از ۲۰ سال حضور در مجلس 
شورای اسلامی و ثبت سوابقی همچون دبیری کیسیون 
صنایع دانست و ابراز امیدواری کرد که حضور او در این 
جایگاه بتواند منشا اثر و افزایش تعامل و هم افزایی میان 

وزارت ارتباطات و مجلس شورای اسلامی شود.

ضرروت تحقق »تحول دیجیتال« برای تسهیل زندگی مردم 

رفع فیلترینگ با جدیت دنبال می شود
News kasbokar@gmail.com

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری در ۶ 
ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ به میزان ۹ همت )هزار میلیارد 
تومان( تسهیلات و ضمانت نامه در اختیار شرکت های 

دانش بنیان قرار داده است.
به گزارش ایرنا، سرمایه اولیه صندوق نوآوری طی یک 
دهه )۱۴۰۲-۱۳۹۲( سه همت باقی مانده بود و اواخر 
دولت سیزدهم به ۱۰ همت افزایش یافت، در حالیکه 
تعداد شــرکت های دانش بنیان در سال ۹۲ حدود ۵۰ 
شرکت بود، اما امروز این رقم به بیش از ۱۰ هزار شرکت 

رسیده است.
در همین راستا صندوق نوآوری و شکوفایی با ارائه انواع 
خدمات و تسهیلات که بالغ بر ۸۰ نوع خدمت در چهار 
دسته کلی تســهیلات، ضمانت نامه، سرمایه گذاری و 
توانمندسازی، سعی دارد به سهم خود نقشی اساسی در 
زیست بوم فناوری کشور ایجاد کرده و به رشد و توسعه 
شــرکت های دانش بنیان و فناور کمک کند و در این 

زمینه نیز توفیقات بسیاری به دست آمده است.
بر اســاس این خبر از صندوق نوآوری و شکوفایی، در 
شــش ماهه اول ســال ۱۴۰۳بیش از ۹ هزارمیلیارد 
تومان انواع خدمات مالی شامل تسهیلات، ضمانت نامه، 
ســرمایه گذاری و توانمندســازی بــه شــرکت های 
دانش بنیان و فناور ارائه شده است. این رقم سال گذشته 
۵.۵۸۲ میلیارد تومان بود که نشــان از رشــد اعطای 

خدمات مالی به دانش بنیان ها در سال جاری دارد.

در حوزه تسهیلات تا پایان شهریور ۱۴۰۳ مبلغ ۵ همت 
تسهیلات در قالب وام با همکاری شبکه بانکی کشور به 
شــرکت های دانش بنیان ارائه شده است که نسبت به 
همین بازه زمانی در ســال ۱۴۰۲ افزایش یافته است. 
سال گذشــته از ابتدای فروردین تا پایان شهریور ماه 
مبلغ ۳ هزار و ۲۴۰ میلیارد تومان تسهیلات در اختیار 
دانش بنیان ها قرار گرفته بود که این میزان در ســال 
جاری به ۵ همت افزایش در ۷۲۵ فقره به این شرکت ها 

اختصاص یافت.
در حوزه ضمانت نامه نیز در ۶ ماهه اول سال جاری مبلغ 
۴هزارمیلیارد تومان ضمانت نامه پیمان و اعتباری در ۵۰۸ 
فقره به شرکت های دانش بنیان ارائه شد که از رشد خوبی 
نسبت به سال گذشته برخوردار است. در سال ۱۴۰۲ این 
مبلغ ۲.۲۷۹ میلیارد تومان بوده است. این ضمانت نامه ها 
در دو بخــش »ضمانت نامــه پیمــان« و »ضمانت نامه 
اعتباری« و در ۶ قالب »حســن انجام کار«، »اعتباری«، 
»پیش پرداخت«، »کســور وجه الضمان«، »گمرکی« و 

»شرکت در مناقصه« به دانش بنیان ها اعطا شد.
در بین حدود ۱۰ حوزه فناوری، حوزه مواد پیشرفته و 
محصولات مبتنی بر فناوری های شیمیایی با ۱.۳۲۸ 
همت، بیشترین تسهیلات را از صندوق نوآوری دریافت 

کرده است.
حوزه های ماشــین آلات و تجهیزات پیشــرفته نیز با 
۹۱۳ میلیارد تومــان، برق و الکترونیــک، فوتونیک، 

مخابرات و سیستم های خودکار با ۸۰۰ میلیارد تومان، 
فناوری اطلاعات و ارتباطــات و نرم افزارهای رایانه ای 
با ۶۰۷ میلیارد تومان، دارو و فرآورده های پیشــرفته 
حوزه تشخیص و درمان با ۴۹۰ میلیارد تومان، فناوری 
زیســتی، کشــاورزی و صنایع غذایی با ۳۱۸ میلیارد 
تومان، خدمات تجاری ســازی با ۲۲۵ میلیارد تومان، 
وســایل، ملزومات و تجهیزات پزشکی با ۱۵۰ میلیارد 
تومان و صنایع فرهنگی، صنایع خلاق و علوم انسانی و 
اجتماعی با ۵.۵ میلیارد تومان بیشترین سهم را به خود 

اختصاص دادند.
صندوق نوآوری و شــکوفایی به عنــوان متولی اصلی 
تامین مالی فناوری در کشــور بیش از ۸۰ خدمت را به 
شرکت های دانش بنیان ارائه می کند که بخش مهمی 
از آن در حوزه تســهیلات طبقه بندی شده است. این 
تسهیلات سعی دارد چرخه عمر شــرکت ها از ابتدای 
تاسیس تا ورود به بازار را تحت پوشــش قرار دهد؛ بر 
همین اساس به تناسب نیاز شرکت ها و در هر مرحله ای 
از پیشــرفت کار، تســهیلاتی به این شــرکت ها اعطا 

می شود.
در ۶ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳، تسهیلات رشد تولید به 
تناسب شعار سال، بیشترین متقاضی را داشت و با توجه 
به تسهیل گری که در این زمینه صندوق نوآوری برای 
شرکت های دانش بنیان داشته است، به میزان ۲.۶۴۷ 
همت تسهیلات در این بخش در اختیار این شرکت ها 

قرار گرفت. تســهیلات فعالیت هــای تولید صنعتی و 
توسعه اشــتغال از محل بند ب تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۲ 
نیز به ترتیب با ۸۰۶ و ۶۹۶ میلیــارد تومان در جایگاه 
دومین و سومین تســهیلات پرتقاضا از سوی صندوق 

نوآوری قرار گرفت.
بر اســاس گزارش اعلام شــده از صندوق نــوآوری و 
شکوفایی ریاســت جمهوری، این صندوق همچنین با 
ارائه تسهیلات لیزینگ )فروش اقساطی( به میزان ۲۰۵ 
میلیارد تومان، توسعه اشــتغال از محل بند ب تبصره 
۱۸ سال ۱۴۰۲ )فناور( به میزان ۱۸۱ میلیارد تومان و 
تسهیلات پایه صندوق های پژوهش و فناوری به میزان 
۱۴۴ میلیارد تومان توانســته اســت به رشد و توسعه 

شرکت های دانش بنیان کمک کند.
تسهیلات اشــتغال زایی پایدار )قرض الحسنه(، تامین 
مالی قراردادها، تسهیلات خاص جعاله، توسعه اشتغال 
از محل بند ب تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۲، توسعه خدمات 
تأمین مالی جمعی، توســعه زنجیره های ارزش، خرید 
محل کار، ودیعه رهن محل کار، ســرمایه در گردش، 
سفارش ساخت، فروش اقســاطی، فعالیت های قبل از 
تولید صنعتی، نمونه سازی )قرض الحسنه( و تسهیلات 
ورود به بازار نیز از دیگر تســهیلاتی است که صندوق 
نوآوری و شــکوفایی با ارائه آن به شــرکت های دانش 
بنیان سعی دارد در توسه اقتصاد دانش بنیان در کشور 

نقش آفرینی کند.

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی با تلاش های نوآورانه، 
تبلت ویــژه ای برای نابینایان طراحی کرده اســت که 
امکانات متنوعی بــرای کاهش محدودیت ها و افزایش 

دسترسی به متون فارسی فراهم می آورد.
به گزارش مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، شرکت پکتوس، اولین و 
تنها تولیدکننده تجهیزات رایانه ای و الکترونیکی ویژه 
نابینایان در ایران، توســط جمعی از فارغ التحصیلان 
دانشگاه صنعتی شریف در ســال ۱۳۷۰ تأسیس شد. 
این شرکت از آغاز فعالیت خود در زمینه مهندسی رایانه 
و تولید تجهیــزات ویژه نابینایان پیشــرفت های قابل 

توجهی داشته است.
ســعید صادق پور وجدی، مدیرعامل شرکت پکتوس 
با اشــاره به ویژگی های منحصر به فرد »برجسته نگار 
هوشمند همراه« گفت: این تبلت پیشرفته شامل صفحه 
کلید و نمایشگر بریل و همچنین خروجی صوتی است 
که با استفاده از تبدیل متن به گفتار، امکان خواندن و 

نوشتن متون را برای نابینایان فراهم می کند.
وی ادامه داد: این ابزار دارای نرم افزارهای کاربردی مانند 
ویرایشگر، فایل خوان، واژه نامه و کتابخانه است. ما کار را 
با تولید سیستم های مکانیزه برای نابینایان آغاز کردیم 
و امروز یکی از اهداف اصلی ما، توسعه فناوری در خدمت 
این قشــر اســت. صادق پور همچنین به تأثیر کلیدی 
فناوری های رایانه ای بر زندگی نابینایان اشــاره کرد و 
افزود: خواندن و نوشتن متون بدون استفاده از تجهیزات 

رایانه ای برای نابینایان امکان پذیر نیست.
مدیرعامل پکتوس با تأکید بر مزایای قیمتی و کیفیت 
برجسته نگار هوشــمند همراه تصریح کرد: این تبلت 
دارای گواهی ثبت اختراع است و شرکت پکتوس تنها 

تولیدکننده این نوع محصول در کشور است. هیچ یک 
از نمونه های خارجی، پوشــش کامل صوتی و بریل و 
نرم افزاری به زبان فارسی را ندارند و قیمت این تبلت به 

مراتب کمتر از نمونه های خارجی است.
وی همچنین به نیاز به حمایت از تولیدات داخلی اشاره 
کرد و بیان داشت: در سال های اخیر، خرید و واگذاری 
تجهیزات ویژه نابینایان از ســوی سازمان های ذیربط 
کاهش یافته است. لازم است حمایت ارگان های دولتی 
از این قشر افزایش یابد تا شاهد پیشرفت های بیشتری 

در این زمینه باشیم.
این نوآوری نه تنها به ارتقای کیفیت زندگی نابینایان 
کمک می کند، بلکه نشان دهنده توانمندی های فنی و 
علمی کشور در عرصه تکنولوژی است و امید به آینده ای 
روشــن برای افراد نابینا را در جامعــه تقویت می کند. 
با حمایت های لازم، »برجســته نگار هوشمند همراه« 
می تواند به ابزاری قدرتمند برای ایجاد دسترسی برابر و 
افزایش فرصت های آموزشی و حرفه ای برای نابینایان 

تبدیل شود.
صادق پور وجدی بــه برگزاری اولین دوره نمایشــگاه 
آبادیران که در خرداد ۱۴۰۲، اشاره کرد و گفت: طرح 
تجهیز ۴۰ بخش نابینایــان در کتابخانه های عمومی 
کشور با استفاده از »برجسته نگار هوشمند همراه« با 
حمایت مالی جمعی و حضور نهادهای مختلف به طور 
کامل به مرحله اجرا رسید. این پروژه با همکاری ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره(، معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، نهاد کتابخانه های عمومی کشــور، کمیته 
امداد امام خمینــی )ره(، بنیاد علوی و شــرکت احیا 

درمان پیشرفته محقق شد. وی افزود: در ادامه تلاش ها 
برای حمایت از نابینایان، طرح تجهیز و راه اندازی ۱۰ 
مرکز حرفه آموزی نابینایان در مناطق محروم توســط 
سازمان بهزیســتی کشــور و نیز تجهیز ۴۲ کتابخانه 
فراگیر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان به این 
 فناوری در دومین نمایشگاه آبادیران )خرداد ۱۴۰۳(

 ارسال شد.
مدیرعامل شرکت پکتوس خاطرنشان کرد: با ظرفیتی 
تولیدی بالغ بر ۳۵۰ دســتگاه در ســال، برجسته نگار 
هوشمند همراه می تواند تولیدات خود را افزایش دهد. با 
این حال، در سال جاری سفارش های خرید بسیار اندک 

بوده که چالشی برای توسعه بیشتر به شمار می آید.
این شــرکت دانش بنیان به عنوان تنهــا تولیدکننده 
برجسته نگار در کشور، محصول ایرانی با پوشش کامل 
زبان فارسی، مزیتی رقابتی در سطح جهانی دارد و در 
بین سه محصول مشابه در آمریکا، کانادا و کره جنوبی، 
به دلیل این ویژگی منحصر به فرد است. با این وجود، 

صادرات این محصول تاکنون انجام نشده است.
تلاش های فراگیــر و همکاری های مؤثــر این نهادها 
نشان دهنده تعهد برای ارتقای سطح زندگی نابینایان و 
افزایش دسترسی آنها به منابع آموزشی و حرفه آموزی با 

استفاده از فناوری های پیشرفته است.
صادق پور وجــدی در ادامــه به تشــریح فعالیت ها و 
دستاوردهای این شرکت در راستای ارائه فناوری های 
ویژه نابینایان پرداخت و گفت: در سال ۱۳۷۳، پکتوس 
با ارائه نخســتین رایانه ویژه نابینایان با نام »کامپیوتر 
گویای امید«، انقلابی در دسترســی به فناوری برای 

این قشــر ایجاد کرد. این سیســتم با خروجی صوتی 
تک حرف فارســی، انگلیســی و عربی، عمدتــاً برای 
 تســهیل در خواندن، نوشــتن و تصحیح متون بریل 

طراحی شد.
وی افزود: ما در ســال ۱۳۷۴ با برگــزاری اولین دوره 
آموزش کامپیوتر برای نابینایــان در مجتمع خدمات 
بهزیســتی نابینایان )رودکــی( گام مؤثری در جهت 

توانمندسازی این افراد برداشتیم.
صادق پور وجدی به تولید اولین نمایشگر لمسی بریل 
در ایران با نام »برجسته نگار« در سال ۱۳۷۶ اشاره کرد 
و گفت: این دســتگاه برای اولین بار در جهان، امکان 
استفاده الکترونیک از متون بریل فارسی و عربی را برای 

نابینایان فراهم ساخت.
مدیرعامل پکتوس ادامه داد: در راستای بهبود کیفیت 
زندگی نابینایان، نرم افزار تبدیل متن به گفتار »نوید« 
در ســال ۱۳۷۸ به روزرسانی شــد تا به جای حروف، 
کلمات کامل را بخواند. در سال ۱۳۷۹، دستگاه مبدل 
رایانه شخصی نوید معرفی شــد که به نابینایان امکان 
استفاده بهتر از رایانه ها را می داد و همچنین در همان 
سال، دستگاه سروش تولید شــد که ابزار ارزشمندی 
برای آموزش لمســی و صوتی به نابینایان به شــمار 

می رفت.
وی به پیشــرفت های فناوری در پکتوس اشــاره کرد 
و گفت: تا پیش از ســال ۱۳۸۰، نرم افزارهای DSR و 
WSR به عنوان نرم افزارهای صفحه خوان تولیدی این 
شرکت شناخته می شدند. با معرفی نرم افزار جاز و توسعه 
آن، ما به فکر ایجاد پوشش فارســی برای این نرم افزار 
افتادیم و بدین ترتیب، نرم افزار پکجاز به عنوان پوشش 

فارسی صفحه خوان جاز عرضه شد.

اعطای ۹ همت خدمات مالی به دانش بنیان ها در ۶ ماه اول 

طراحی تبلت ویژه ای برای نابینایان با خروجی صوتی
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کار و
کارآفرینی 

زهرا دولتي مقدم، مدير شركت شاسي ساز ايران است كه 
در توليد انواع تيرك و فريم شاسي خودروهاي تجاري و 
قطعات خودرو فعاليت مي كند. وي معتقد است يكي از 
عوامل مهم براي رسيدن به موفقيت در هر كاري تلاش 
جدي و پيگيرانه اســت به ويژه درباره زنــان كه به دليل 
موقعيتي كه در جامعه ما دارند، ممكن است در برخی مواقع در مقايسه با مردان قرار 
بگيرند و در رقابت با آنها از پيشرفت باز بمانند، اما اگر تلاش كنند مسلما هيچ چيزي 
نمي تواند مانع آنها شود. از نظر وي يك مدير موفق مديري است كه در شرايط دشوار 
همچنان از تلاش هاي مداوم خود دست برندارد و بتواند جايگزيني براي كمبودهاي 
خود در شرايط دشوار پيدا كند. وي مي گويد: دولت بايد مشكل اشتغال را با حمايت 

از شركت ها و صنايع توليدي حل كند و براي آن برنامه ريزي قاطعي داشته باشد. 

خودتان را معرفي كرده و مختصري از كارتان بگوييد.
من مدير طرح و برنامه ريزي در يكي از شــركت هاي تابعه گروه بهمن هستم. 
كار عمده ما در اين شركت بودجه ريزي و اســتراتژي است. من حدودا يازده 
سال است كه در شركت گروه بهمن مشــغول به كار هستم. شركت ما در واقع 

توليدكننده انواع قطعات خودروهاي تجاري است. 

چگونه وارد اين حوزه شديد و چه عواملي به رشد شما در اين حوزه 
كمك كرد؟

رشته دانشگاهي من مديريت اســت و به همين دليل وارد اين حوزه شدم. ابتدا از 
طريق يكي از كساني كه در اين شركت كار مي كرد به اين شركت معرفي شدم و پس 
از آنكه مورد گزينش و مصاحبه شركت قرار گرفتم و سه ماه به صورت آزمايشي كار 
كردم، كارم مورد تاييد مديريت قرار گرفت و جذب شركت شدم. در آغاز از سطح 
كارشناسي وارد كار شدم و سپس به سطح سرپرست ارتقا پيدا كردم و پس از آن هم 
كارشناس مسئول و در نهايت مدير شدم. همه اين مراحل به صورت تدريجي و به 
دليل جديت فراوان من در كار به دست آمد. آن چيزي كه احساس مي كنم باعث شد 
من در كارم موفق شوم، جديت و پشتكار زياد من در كار بود به حدي كه در پيگيري 
كارم و تلاش براي آن به گونه اي عمل كردم تا بالاخره به آنچه كه مي خواهم برسم. 

شركت شما در شــرايط تحريم ها يا اوضاع نامناسب اقتصادي چه 
برنامه هايي براي پيشبرد كارهاي خود طراحي كرد؟

در شرايط ركود و تحريم اقتصادي همه بازار درگير شــد و شركت ما هم به عنوان 
بخشي مهم در كشور دچار مشكلات زيادي شد اما با اين وجود همه اعضاي شركت 
سعي كرديم خلا و كمبودهاي شركت را با تقويت توليد پر كنيم. به عنوان نمونه براي 
پوشاندن فضاي خالي قطعات و خودروهايي كه از خارج وارد مي كرديم، خودمان وارد 
عمل شده و بسياري از آنها را توليد كرديم و توانستيم جايگزين آنها كنيم. بايد بگويم 

تا امروز با اين رويه موفق شديم كه از بحران هايي كه شركت با آن مواجه بود، عبور 
كنيم به طوري كه حتي يك نمونه اخراجي از شركت در آن شرايط نامطلوب اقتصادي 
نداشتيم. البته ما قصد داريم به همين رويه ادامه دهيم و نه تنها در توليد خودكفا شويم 
بلكه آمادگي لازم را برای صادرات قطعات خودرو به ساير كشورها به دست آوريم. اين 
كار كمك بزرگي به رونق شركت و مهم تر از همه اقتصاد كشور در جلوگيري از خروج 
ارز مي كند. البته استفاده از تكنولوژي هاي جديد كه در پسابرجام با تعامل با كشورهاي 
ديگر به كشور وارد مي شود، عامل مهمي براي پيشبرد برنامه هاي ما در رونق توليد و 

گسترش صادرات خواهد بود. 

به نظر شما يك زن چه ويژگي هايي بايد داشــته باشد تا در عرصه 
مديريت موفق باشد؟ 

داشــتن پشــتكار و جديت در كار به نظر مــن مهم ترين ويژگــي به ويژه براي 
زنان جامعه ماســت چرا كه در كشور ما شــرايط به گونه اي اســت كه از مردان 
در كارهاي مديريتي بيشــتر اســتقبال مي كننــد. به همين دليل لازم اســت 
يك زن بتوانــد در اين حوزه ها خود را نشــان بدهد و اين هم بــا تلاش پيگيرانه 
 و مداوم حاصل خواهد شــد. زنــان بايد بتواننــد توانمندي هاي خــود را براي 

ديگران ثابت كنند. 

در پايان چه صحبتي داريد؟
صنعت خودرو بخش مهمي از اقتصاد كشــور اســت كه بايد مــورد حمايت 
قرار بگيــرد. به نظــر من دولــت بايــد از صنايــع خودروســازي حمايت 
كنــد چــه در دادن تســهيلات بانكي با نــرخ بهره كــم و چــه در حمايت 
از توليــد آنهــا. با توجه بــه اينكــه معضل بزرگ بيــكاري در حــال حاضر 
گريبانگير جامعه ما شــده اســت، دولت بايد مشــكل اشــتغال را با حمايت 
 از شــركت ها و صنايع توليدی حــل كند و بــرای آن برنامه ريــزی قاطعی 

داشته باشد.

گفتگوی »كسب وكار« با زهرا دولتي مقدم، فعال اقتصادی

تلاش پیگیرانه زنان در مدیریت

دختران و زنان تحصيلكرده روســتا براي يافتن شغل، 
مجبور به انتقال زندگي خود از روستا به شهر مي شوند. 
راه اندازي كســب وكاري در روستا باوجود برخي موانع 
و مشــكلات خاص خود مزيت هاي عمده اي دارد كه 
مهم ترين آن همين جلوگيري از خالي شدن جمعيت 

روستا ها از قشر تحصيلكرده خصوصا دختران است. 
شهيندخت مولاوردي، معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده نيز چندی 
پيش با توجه به سرخوردگي دختران خصوصا دختران روستايي در پيدا نكردن 
شغل، عامل مهم روي آوري آنها به اعتياد را بيكاري و دغدغه هاي آنها در ارتباط 
با ازدواج كه آن هم به شغل و اشتغال مربوط مي شــود، دانست و تاكيد كرد: با 
توجه به اينكه رويكرد مهم جامعه اســلامي حضور فعال و همه جانبه زنان در 
جامعه است، بايد از طريق رونق فعاليت هاي زنان به وضعيت نامناسب اشتغال 
آنها سروسامان بدهيم. دختران تحصيلكرده و بيكار مشكلي به نام بازماندگي از 
ازدواج دارند كه اين مشكل بيش از هر چيز نيازمند حل مشكلات و دغدغه هاي 

اشتغال دختران و پسران است. 
عفت كفاشــي، رئيس هيات مديره تعاوني زنان كارانديش اســتان خراسان به 
موانع مالي بر سر راه زنان روستايي اشاره می كند و فراهم ساختن جا و فضا براي 
راه اندازي مشاغل صنعتي در روســتا را ضروري مي داند و مي گويد: جز برخي 
مشــكلات مالي كه از طريق وام مي توان آن را حل كرد، زنــان هم انگيزه و هم 

توانايي لازم براي پرداختن به فعاليت ها و كارآفريني را دارند. 
وي از جمله اهداف تعاوني كارانديش را فراهم كردن شــغل براي زنان روستايي 
مي داند كه بيشتر آنها تحصيلكرده و بيكار هستند و ادامه مي دهد: در حال حاضر 
30 نفر از زنان در كارهايي چون پوشاك، مواد غذايي و صنايع دستي در اين تعاوني 

فعاليت مي كنند كه قصد ما اين است 30 نفر ديگر به اين تعداد اضافه كنيم. 
عفت كفاش مي گويد: در طرحي كه به فرمانداري استان ارائه داده ايم، خواستار 
ايجاد مكاني براي بســته بندي مواد غذايي شده ايم كه از طريق وام مي توان آن 
را عملي ســاخت. وي مي گويد: هر يك از اعضا بايد براي اجرايي شــدن طرح 
بســته بندي مواد غذايي 30 ميليون تومان پرداخت كنند و از آنجا كه بعضي 
از اعضا حدودا 6 و يا 7 نفر آنها از يك خانواده هســتند، توان پرداخت اين مبلغ 

برايشان دشوار است كه بايد اين مشكل را حل كرد. 
رئيس هيات مديره تعاوني زنان روستايي اســتان خراسان مي گويد: در روستا 
مردم قدرت خريد محصولات ما را دارند چراكه اگــر بخواهند برای  تهيه مواد 
مورد نياز خود به شهر بروند بايد مبلغي اضافه بر هزينه اين مواد، به عنوان كرايه 
ماشين پرداخت كنند اما اگر بتوانند در روستا مواد مورد نيازشان را تهيه كنند، 
اين هزينه را پرداخــت نخواهند كرد و از اينرو تعاوني هــا كمك مهمي به آنها 
می كنند. وي توضيح مي دهد: گســترش فعاليت زنان روســتايي چه در قالب 
تعاوني ها و چه در فعاليت هايي كه خود اين زنان به صورت فردي انجام مي دهند، 
مانع از خالي شدن روستا ها يا علاقه مردم به مهاجرت از روستا به شهر خواهد 
شــد. كفاش توضيح مي دهد: در حال حاضر همين تعاوني هــا و نهادهايي كه 
به صورت همكاري ميان عده اي از زنان شروع شده، نياز به حمايت و گسترش 
دارد كه مي تواند جرقه اي براي حل بحــران بيكاري در جامعه ما خصوصا براي 
زنان ما كه اكثرا خانه دار و بيكار هستند، باشد. زنان سرمايه هاي ملي بزرگ كشور 
ما هستند كه نبايد با غافل شــدن از نيروي كاري آنها جامعه را از خدمات آنها 
بي بهره ساخت. مريم مصطفوی مندی، مدير عامل تعاونی روستايی  زنان شفق 
استان خراســان رضوی نيز در رابطه با مزيت های كارآفرينی زنان روستايی به 
»كسب وكار« می گويد: دو عامل در پيشرفت كارآفرينی زنان روستايی مهم است؛ 
اولين عامل اين است كه تجربه نشان داده  روستاهايی كه در فاصله بيشتری از 

شهرها قرار دارند و فعاليت های كارآفرينی در ميان اين روستاها توسط مردان و يا 
زنان همين روستاها شكل می گيرد، نسبت به روستاهايی كه اين ويژگی را ندارند، 

از موفقيت بيشتری برخوردارند. دومين عامل وجود روابط فاميلی و خويشاوندی 
در ميان مردم روستا و يا زنان روستايی است كه مشاركت های آنها در فعاليت های 

اجتماعی به خصوص در كار به دليل دادوستدهای روانی و احساسی ای كه دارند، 
سرعت و پيشرفت كاری آنها را نسبت به شهر افزون تر كرده است.

»كسب وكار« بررسي می كند

مزیت های کارآفرینی  در روستاها
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مصــرف لبنيات در كشــور بــه گواه 
آمارهاي انســتيتو تغذيه ايــران رو به 
كاهش نهــاده اســت. بــا نگاهي به 
ســبك زندگي مردم در اين خصوص، 
ناخودآگاه به تغذيه و خوراك ايراني ها 
كه محصولات لبني هم بخشي جدانشدني از آن حساب مي شود، 

توجه خواهيم كرد. 
محصولاتي كه كاهش مصرفش به پوكي استخوان ختم مي شود 
و به مرور زمان صدمات جبران ناپذيري را به نسل هاي بعد منتقل 
مي كند ولي همه داستان فقط به مصرف لبنيات ختم نمي شود 
بلكه انتخاب محصول لبني مناســب هم يك اصل قابل توجه و 

پيگيري است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار«، گفت: افزايش قيمت محصولات لبني صنعتي و 
ركود در بازار مردم را به سمت استفاده از محصولات لبني سنتي 

سوق داده است. 
علي رجبي افزود: طعم واقعي و اصلي كه در لبنيات سنتي وجود 
دارد و تنوع محصولات در اين بخش، گرايش مصرف كنندگان را 

براي خريد دراين بازار افزايش داده است. 
بسياري از مصرف كنندگان بر اين باورند كه استفاده از لبنيات 
صنعتي اين روزها صرفــه اقتصادي ندارد و هنــوز هم با ديده 
شك و ترديد درباره سلامت آنها و اســتفاده از مواد غيرمجاز، 

نگهدارنده ها و... در لبنيات مي نگرند. 
به گفته وي، بسياري از مشتريان معتقدند در چند سال گذشته 
قيمت لبنيات هرازچندي افزايش داشــته و ســبب شــده تا 
خانوارهايي كه از نظر اقتصادي ضعيف هستند، هر روز بيش از 
پيش اين مواد مهم و حافظ سلامت را از سبد خانوار حذف كنند. 
كيفيت مواد لبني ســنتي نيازي به تعريف ندارد و حتم بدانيد 
بسيار بالاتر از مواد صنعتي است. رجبي ادامه داد: خوشبختانه 
مصرف كننــدگان مي توانند مرجــع خوبي براي ســنجش و 
ارزيابي كيفيت مواد لبني سنتي باشند و ميزان فروش واحدها 
نشان دهنده اين موضوع است. وي بيان كرد: مواد لبني سنتي 
داراي طعم طبيعي بــوده و قيمت بســياري از محصولات در 
مقايسه با مشابه صنعتي پايين تر اســت كه مي توان به قيمت 

انواع ماست، پنير، كره، دوغ و شير اشاره كرد. 
وي ادامه داد: در برخي موارد ماننــد خامه، قيمت محصولات 
سنتي بالاتر از صنعتي بوده كه آن هم به دليل كيفيت محصول 

است. 
وي درباره سخناني پيرامون  ســالم نبودن لبنيات سنتي و بالا 
رفتن ريسك ابتلا به بيماري هايي مانند تب مالت، توضيح داد: 
چنين مواردي صحت ندارد زيرا در واحدهاي لبنيات ســنتي 
موارد بهداشــتي و... بــه خوبي رعايت مي شــود و اعضا حاضر 
نيســتند در قبال به دست آوردن سود بيشــتر جان و سلامت 

شهروندان را به مخاطره  بيندازند. 
وي تصريح كرد: بر اســاس توافقاتي كه با وزارت بهداشت نيز 
صورت گرفته از ابتداي مهرمــاه جاري طرح نظارت بر وضعيت 
بهداشتي واحدهاي توليد و فروش لبنيات سنتي زيرنظر مراكز 

بهداشتي شهر تهران اجرايي شده و براساس آن، واحدها مورد 
بازرسي هاي تخصصي بهداشتي قرار گرفته و محصولات از نظر 
بهداشتي، بار ميكروبي و... ارزيابي شــده اند. وي افزود: از ديگر 
مواردي كه در قالب اين طرح اعمال مي شــود، بررســي سطح 
پيشخوان مغازه ها، بهداشت داخل سردخانه و گرمخانه و دماي 
اين محيط ها، بهداشــت فردي افراد شــاغل در واحدها نظير 
بررسي و تست انگشــت افراد از نظر ميزان آلاينده ها و... است 
كه ظرف ۳ روز جواب تست ها براي واحدها ابلاغ مي شود و اگر 
واحدي موفق به دريافت نتيجه مطلوب نشود، بدون هيچ گونه 

اغماضي پلمب مي شود. 

سلامت مردم شوخي بردار نيست
رجبي تاكيد كرد: سلامت مردم شــوخي بردار نيست بنابراين 
فعالان اين صنف با خودكنترلي و خوداظهاري راه را روي هرگونه 

تخلف مي بندند. 
وي گفت: براساس اين طرح، شاغلان در واحدهاي توليد و عرضه 
مواد لبني سنتي روزانه فرم هايي را بايد پر كنند كه بر اين اساس 

احتمال هيچ گونه دور زدن قانون و تخلف اصلا وجود ندارد. 
وي اظهار كرد: براســاس برنامه ريزي هاي انجام شــده ماهانه 
۲ بار تمام واحدها مورد بازرســي هاي دقيق قرار مي گيرند و از 
محصولات به صورت تصادفي نمونه برداري خواهد شــد. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان لبنيات تهران خاطرنشان كرد: بعضي از 
كساني كه نسبت به سلامت مواد لبني سنتي اطمينان نداشته و 
دائم مشغول هشدار دادن هستند، دغدغه سلامت مردم را ندارند 
بلكه دغدغه اصلي آنها موارد اقتصادي است درحالي كه وجدان و 
تعهد كاري و توجه ۱۰۰درصدي به سلامت مردم از دغدغه هاي 
اصلي فعالان در عرصه لبنيات سنتي محسوب مي شود و جالب 
اينكه خانواده فعالان اين عرصه نيز از محصولات سنتي استفاده 
مي كنند بنابراين سالم بودن مواد لبني بر سلامت افراد خانواده 

اين عزيزان تاثير مستقيم خواهد گذاشت. 
وي درباره برخي ســوالات شــهروندان درباره علت كپك زدن 
محصولات صنعتي در مقايســه با ترش شــدن لبنيات سنتي 
توضيح داد: در محصولات صنعتي از مواد نگهدارنده اســتفاده 
مي شود و اين مواد در نهايت منجر به كپك زدن محصول پس 

از تاريخ انقضا مي شود درحالي كه براي نمونه اگر ماست با مواد 
طبيعي تهيه شده باشــد، بايد پس از ۵-۶ روز ترش می شود و 

كپك زدن براي مواد سنتي معنايي ندارد. 
وي عنوان كرد: بر اســاس تجربه شخصي شــاهد بودم كه يك 
دبه ماســت به مدت ۱۰ روز خارج از يخچال و در محيطي گرم 
نگهداري شده بود اما همچنان شــيرين بود درحالي كه درباره 

ماست طبيعي سنتي چنين چيزي ممكن نيست. 
رجبي گفت: هنگامي كه ماســت هاي ســنتي ترش مي شوند 
واحدهاي توليدي آن را تبديل بــه دوغ مي كنند كه ماندگاري 

بيشتري نيز دارد. 
وي درباره مــدت زمان ماندگاري انواع پنير ســنتي بيان كرد: 
پنيرهاي سنتي مانند ليقوان و تبريز حداقل ساعت زمان براي 
تهيه شدن نياز دارند و پس از آن اگر در آب پنير بمانند براي يك 

سال قابل استفاده هستند و به راحتي خراب نمي شوند. 
وي ادامه داد: اما درباره محصولي مانند خامه وضعيت متفاوت 
است زيرا خامه را حداكثر براي ۲-۳ روز مي توان نگهداري كرد و 
پس از آن ترش و خراب مي شود. وي تصريح كرد: شير نجوشيده 

را مي تــوان حداكثر يك تــا ۲ روز نگهداري كرد اما اگر شــير 
جوشيده شود، براي ۴-۵ روز قابل نگهداري است. 

رجبي در پايان خاطرنشــان كرد: خوشــبختانه در چند سال 
گذشته مردم تمايل بيشتري به استفاده از مواد لبني سنتي پيدا 
كرده اند و علت اين مساله را مي توان در كيفيت خوب و قيمت 

مناسب آنها يافت. 
رئيس اتحاديــه لبنيات فروشــان تهران بيان كرد: اگر شــير و 
فرآورده هاي آن را به عنوان كالاي استراتژيك در جامعه محسوب 
مي كنيم بايد فضا را براي فعالان سنتي و صنعتي لبنيات فراهم 
كنيم.  وي با بيان اينكه متاســفانه وقتي نرخي در صنايع لبني 
تعيين مي شود كيفيت مدنظر قرار نمي گيرد، افزود: اين درحالي 
است كه براي تهيه لبنيات از جمله پنير، ماست ، خامه و... از مواد 
گوناگون با كيفيت هاي مختلف اســتفاده مي شود و يك خريدار 
زماني متوجه كيفيت مي شود كه كالايي را مصرف مي كند چون 
در زمان خريد به دليل يكسان  بودن قيمت ها نمي توان نوع كيفيت 
را تشخيص داد.  رجبي در عين حال بر ضرورت نظارت بيشتر و 

دقيق تر واحد هاي نظارتي بر بازار لبنيات تاكيد كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

تمایل مردم به مصرف لبنیات سنتی بیشتر شده است

ميزان صادرات شــكلات و شيريني 
ايران، در سال گذشــته ۴۰ درصد از 
كل صــادرات صنايع غذايي كشــور 
بوده اســت. به عقيده كارشناســان، 
آينده صــادرات و توليد شــكلات و 
شــيريني ايران بسيار روشــن اســت چرا كه اين صنعت هر 
روز به موارد جديد و دانش فني بــالاي نيروهاي خود مجهز 
مي شــود. به همين دليل به نظر مي رسد در شرايط گشايش 
بازارهاي جهاني به روي كشــور مي توان به صنعت شيريني و 
شكلات اميدوار بود. به ويژه با توجه به اينكه نام ها و برندهاي 
 شــكلات و شــيريني ايران در دنيا شناخته شــده و تقريبا 
جــا افتــاده اســت. بــراي شــناخته شــدن بيشــتر 
برندهاي شــكلات و شــيريني ايرانــي بيش از گذشــته، 
 بــه تبليغــات كارشناســي شــده و وســيع نيازمنــد 

هستيم. 

شيريني و شكلات توليد ايران به بازارهاي آمريكا 
هم صادر مي شود

جمشــيد مغازه اي، دبير انجمن صنفي شيريني و شكلات در 
گفتگو با »كسب و كار« با اشــاره به اينكه در زمينه شيريني 
و شــكلات دو نمايشــگاه تخصصي در دنيا برگزار مي شود، 
تصريح كرد: نمايشــگاه ISM آلمان و نمايشگاه بين المللي 
ايران در اين زمينه بي رقيب هســتند. مغازه اي با بيان اينكه 
بزرگ ترين بازار محصولات شــيريني و شــكلات كشور ما را 
كشورهاي عراق، افغانستان و كشورهاي حاشيه خليج فارس 
تشكيل مي دهند، گفت: سياســت  صادراتي ايران در اختيار 
گرفتن بازار كشــورهاي اروپايي، آمريكايي و آفريقايي است 
و در سال گذشــته ۳۰ درصد صادرات ما به بازار اين كشورها 
بوده اســت. وي تصريح كــرد: با توجه بــه توليد محصولات 
حلال شيريني و شكلات در كشــورمان ما در پي جذب بازار 
كشورهاي اسلامي هستيم كه به دليل مشكلاتي اين امر هنوز 
محقق نشده است. با اين تاكيد كه كيفيت محصولات ايراني 
در حد نمونه هاي خوب خارجي است و توليدات ايراني داراي 
تاييديه سازمان غذا و داروی آمريكا به عنوان بزرگ ترين نهاد 
نظارتي دنياست و شيريني و شكلات توليد ايران به بازارهاي 
آمريكا هم صادر مي شود. مغازه اي با مطلوب خواندن وضعيت 
صنعت شيريني و شــكلات ايران گفت: طي ۱۰ سال گذشته 

رشــد قابل توجهي در اين صنعت داشته ايم و اميد مي رود در 
 آينده بتوانيم دستاوردهاي بهتري داشــته و در بازار جهاني 

خوش بدرخشيم. 

ورود غيررسمي و قاچاق محصولات مشابه
صنعت شــيريني و شــكلات ايران از محدود صنايعي است كه 
بسته بندي بسيار مناسب و بازار پسندي دارد. دبير انجمن صنفي 
صنايع بيسكويت، شيريني و شكلات ماندگاري بالا و زيبايي را دو 
شاخصه اصلي بسته بندي ايراني دانست و اضافه كرد: از نظر كيفيت 

بسته بندي در سال هاي نه چندان دور محتاج كشورهاي اروپايي 
بوديم اما هم اكنون خودكفا شــده و بسته بندي ايران هم سطح 
بسته بندي كشورهاي اروپايي است و مي توان آن را يك صنعت 
پيشرو خواند. وي مشكلات عمده اين صنعت را ورود غيررسمي و 
قاچاق محصولات مشابه بدون كنترل و نظارت، نوسانات ارز، نبود 
ثبات اقتصادي در كشور و استهلاك ماشين آلات توليدي ذكر 
كرد و گفت: اميدوارم با حمايت دولت از صنعتگران اين مشكلات 
مرتفع شود. دبير انجمن شيريني و شكلات گفت: سال گذشته 
۲۴۰ هزار تن شيريني و شكلات صنعتي به ۶۰ كشور دنيا صادر 

شد كه بخش اعظم اين صادرات به كشورهای همجوار و آمريكا 
بوده است. 

جذب سرمايه گذاران خارجي در اين صنعت
جمشــيد مغــازه اي بــا بيــان اينكــه در حــال حاضــر 
كارخانه هــاي شــيريني و شــكلات بــه حــدي كافي در 
كشــور وجــود دارد، اظهــار كرد: بــه دليل وجــود برخي 
 مشــكلات از ظرفيــت آنهــا بــه صــورت كامل اســتفاده 

نمي شود. 

وي ادامــه داد: هدف ما اين اســت ســرمايه گذاران خارجي 
را در اين صنعــت وارد كنيم يا اينكه دولت تســهيلاتي را در 
اختيار ما قرار دهد تا بتوانيم ظرفيت هــاي خالي را پر كنيم 
البته با حذف عوارض صادرات شــيريني و شــكلات از اوايل 
دولت يازدهم، زمينه رقابتي بيشــتري ايجاد شــده اســت. 
مغازه اي ظرفيت كامل توليد صنعت شــيريني و شكلات را 
۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تن عنوان و اظهار كرد: ســال گذشته 
 يك ميليــون و ۴8۰ هزار تن شــيريني و شــكلات صنعتي 

توليد شد. 

»كسب وكار« از يك صنعت پيشرو در ايران گزارش مي دهد

درخشش برندهاي شیریني و شكلات ایراني در دنیا

کشاورزي



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3143 شنبه 5 آبان ماه

مدیرکل نوسازی مدارس ایلام:
انعقاد تفاهم نامه مشارکت بانک سپه 

ایلام در امر مدرسه سازی
مدیرکل نوسازی مدارس ایلام از انعقاد تفاهم 
نامه با مشــارکت بانک سپه اســتان در امر 

مدرسه سازی خبر داد.
ایلام- جلال حمره در حاشیه انعقاد این تفاهم 
نامه که با حضور بهمنی، مدیر عامل بانک سپه 
استان برگزار شد، اظهار داشت: در این راستا 
مبلغ ۲٠ میلیارد ریال به امضای طرفین رسید.

وی افزود: ایــن تفاهم نامه جهــت الگو قرار 
گرفتن در دیگر بخش های مالی در اســتان 

حائز اهمیت است.
مدیرکل نوسازی مدارس ایلام گفت: این مهم 
جهت ترغیب ســایز بانک ها و شرکت های 
وابســته ی دولتی فعال در استان و مشارکت 
حداکثری زمینه ساز تســریع در امر خدمت 

رسانی و مدرسه سازی می شود.

فرماندار شهرستان چوار:
افتتاح زمین های ورزشی موجب ایجاد 

نشاط بین دانش آموزان می شود

ایلام-  فرماندار شهرستان چوار گفت: افتتاح 
زمین های ورزشــی در مدارس و روســتاها 
موجب افزایش روحیه و شــادی و نشاط بین 

دانش آموزان می شود.
ابراهیم یعقوبی در آییــن افتتاح زمین چمن 
مصنوعی در روستای آبزا چوار اظهار داشت: 
یکی از اهداف و سیاســت های دولت توسعه 

ورزش در میان جوانان است.
وی افــزود: افتتــاح زمین های ورزشــی در 
مدارس و روســتاها موجب افزایش روحیه و 
شــادی و نشــاط میان دانش آموزان و مردم 

می شود.
فرماندار چوار خاطرنشــان کرد؛ پروژه زمین 
چمن مصنوعی روســتای آبزا سال گذشته از 

محل اعتبار ملی آغاز شد.
یعقوبــی اضافه کــرد: این طرح ورزشــی با 
اعتباری بالــغ بر ۳٠میلیارد ریــال  افتتاح و 
مورد بهره بــرداری مردم روســتای آبزا قرار 

گرفته است.

توسعه روابط با همسایگان را از 
اولویت های دولت است

استاندار آذربایجان شرقی در دیدار سرکنسول 
جمهوری آذربایجــان در تبریز با وی در کاخ 
استانداری خواســتار اتخاذ تدابیر لازم برای 
حل مشکل بسته بودن مرزها و صدور روادید 
از سوی جمهوری آذربایجان برای شهروندان 

ایرانی شد.
بهرام سرمست با اشاره به ظرفیت های استان 
در تحقق دیپلماسی اقتصادی، توسعه روابط با 
همسایگان را از اولویت های دولت دانست و 
گفت: در دولت جدید به دنبال توسعه تجارت 
و مبادلات اقتصادی با کشورهای همسایه از 

جمله جمهوری آذربایجان هستیم.
وی بیان کرد: اشــتراکات عمیــق تاریخی، 
مذهبی و فرهنگی با جمهــوری آذربایجان 
داریم و باید مناســبات اقتصادی نیز توسعه 

یابد.
سرمســت  افزود: در دولت جدیــد به دنبال 
توســعه تجــارت و مبــادلات اقتصــادی 
با کشــورهای همســایه از جمله جمهوری 

آذربایجان هستیم.
علی النقی حسینوف، سرکنسول جمهوری 
آذربایجــان در تبریز نیز بــا تبریک انتصاب 
استاندار آذربایجان شــرقی برای وی آرزوی 

موفقیت کرد.

فاطمــه کریمی/خبرنگار: 
دکتــر ســیاوش وزیری، 
بیماری های  متخصــص 
عفونی و گرمسیری و عضو 
هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشــکی کرمانشاه، اظهار 
داشت که واکسن های پنوموکوک تأثیر چشمگیری 
در کاهش عفونت های تهاجمی ناشــی از باکتری 
استرپتوکوکوس پنومونیه داشته اند. وی گفت: »این 
واکسن ها نقش مهمی در پیشگیری از بیماری های 
خطرناکی چون مننژیت در کودکان و پنومونی یا 

سپسیس های مرگبار در افراد مسن ایفا کرده اند.«
دکتر وزیری به تاریخچه اســتفاده از واکسن های 
پنوموکوکی اشــاره کرد و بیان کرد که اولین نسل 
این واکسن ها تحت عنوان “نوموکوکال پلی ساکارید 
واکسین” در سال ۱۹۴۵ به عنوان یک واکسن چهار 
ظرفیتی عرضه شــد. او افزود: »در دهه ۱۹۷٠ این 

واکسن ها به شــکل ۱۴ ظرفیتی تولید شدند و در 
سال ۱۹۸۳، واکســن های ۲۳ ظرفیتی وارد بازار 
شــدند. امروزه ما از این فرم ۲۳ ظرفیتی به عنوان 

واکسن نوومو ۲۳ استفاده می کنیم.«
وی تأکید کرد که واکسن های کنژوگه پنوموکوک که 
امروزه در دسترس هستند، به طور چشمگیری پاسخ 
آنتی بادی را بهبود می بخشند و برای نوزادان، کودکان 
و بزرگسالان محافظت موثرتری ایجاد می کنند. به 
گفته دکتر وزیری، واکسن های کنژوگه پلی ساکاریدی 
کپسول این باکتری را به پروتئین ناقل متصل می کنند 

که باعث تقویت ایمنی می شود.
دکتر وزیری به برخی از شناخته شده ترین برندهای 
این واکسن ها نیز اشاره کرد. او گفت: »واکسن های 
کنژوگه همچون پره ونــار ۱۳، که در ایران موجود 
است و از سال ۲٠٠۹ در اتحادیه اروپا و سال ۲٠۱٠ 
در آمریکا مجوز گرفته، از مهم ترین واکســن های 
مــورد اســتفاده در کشــور ماســت.« همچنین 
واکســن هایی مانند کپ وکســیو ۲۱ ظرفیتی و 
واکسن نوموســیل ۱٠ ظرفیتی را که به ترتیب در 

آمریکا و هند استفاده می شوند، مورد توجه قرار داد.
وی در ادامه بــه مزایای واکســن های کنژوگه در 
مقایسه با واکسن های پلی ساکاریدی اشاره کرد و 
گفت: »سه مزیت مهم واکسن های کنژوگه شامل 
تحریک ایمنی مخاطی، ایجاد ایمنی گله ای )هرد 
افکــت( و جایگزینی ســوش های کمتر تهاجمی 
است که در واکسن های پلی ســاکاریدی مشاهده 
نمی شود.« دکتر وزیری با اشاره به دستورالعمل های 
واکسیناسیون در برخی کشورها، از جمله انگلستان، 
افزود: »در این کشورها واکسیناسیون پنوموکوک 
در چندین نوبت برای نوزادان و کودکان با استفاده 
از واکســن های کنژوگه انجام می شــود و فرم ۲۳ 
ظرفیتی پلی ساکاریدی نیز در سنین بالاتر توصیه 

می شود.«
او همچنین به مواردی که در آن ها واکسیناســیون 
پنوموکوکی ضروری است، اشاره کرد و اظهار داشت: 
»این واکســن ها برای افرادی که دارای بیماری های 
مزمن مانند دیابت، بیماری های قلبی، ریوی و افرادی 
که سیســتم ایمنی ضعیفی دارند، توصیه می شود. 

همچنین افراد بالای ۶۵ سال و افرادی که در معرض 
خطر عفونت های مرگبار قرار دارند، از جمله افرادی که 
فاقد طحال هستند یا نشت مایع مغزی نخاعی دارند، 

باید این واکسن را دریافت کنند.«
دکتر وزیــری در پایان تأکید کرد که اســتفاده از 

واکســن های پنوموکوکی، به ویژه واکســن های 
کنژوگه، می تواند به میزان قابل توجهی از شــیوع 
عفونت های پنوموکوکــی مرگبار جلوگیری کند و 
در برنامه های ایمن سازی روتین کشورهای مختلف 

جهان جایگاه ویژه ای پیدا کرده است.

متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری:

واکسیناسیون پنوموکوک؛ گامی موثر در مقابله با عفونت های تهاجمی

سرپرست جدید دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با اعلام این 
مطلب که دانشگاه ۵٠٠٠ میلیارد بدهی دارد که از ناترازی مالی 
رخ می دهد، گفــت: ۱٠٠ پرونده پروژه ما باز اســت و هر روز بر 

بدهی ما می افزاید در کنار این مشکلات، حقوق معوق نیز داریم 
و باید به این روند، نظم ببخشیم.

 دکتر محمدصادق رضایی در آئین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران، از وزیر بهداشــت جهت اعتماد برای 
سپردن این مسئولیت قدردانی کرد و افزود: توفیق قطعا در گرو 
همراهی تمامی بهورزان تا هیات رئیسه است و خدا را شاکرم که 

فرصت این خدمت نصیب شد.
سرپرست جدید دانشگاه علوم پزشکی مازندران خاطرنشان کرد: 
امیدوارم با حفظ کرامت ۲۳ هزار نیروی تحت پوشــش استان 

بتوانیم با مدیریتی مناسب کار را به جلو ببریم.
دکتر رضایی با بیان اینکه حال سلامت استان خوب نیست و در 
بدنه خود، امید نداریم و لذا همراهی دچار بی نظمی است، بیان 
کرد: هر زمان حال همکاران ســتاد خوب باشد حال مردم نیز 

خوب است.
وی تصریح کرد: ما آمدیم تا خشــتی بر روی معماری دانشگاه 

بگذاریــم و تعالی حــوزه ســلامت را رقم بزنیم. سرپرســت 
جدید دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران گفت: مــا جان مان 
 را خواهیــم گذاشــت تا گامــی رو به جلــو در مســیر تعالی 

پیش ببریم.
دکتر رضایی افزود: واقعیت آن است که برنامه های قابل اجرا را 

پیش می بریم و اگر لازم باشد تغییر ایجاد خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه قطعا سفرهای شهرستانی خواهیم داشت و 
مشکلات را پس از دسته بندی، اولویت بندی و سال به سال آن 
را مرتفع خواهیم کرد، یادآور شد: در توریسم سلامت کارهای 

خوبی می توان رقم زد و ظرفیت خیرین نیز وجود دارد.
سرپرست جدید دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با اعلام این 
مطلب که دانشگاه ۵٠٠٠ میلیارد بدهی دارد که از ناترازی مالی 
رخ می دهد، ادامه داد:  ۱٠٠ پرونده پروژه ما باز است و هر روز بر 
بدهی ما بیفزاید در کنار این مشکلات، حقوق معوق نیز داریم و 

باید به این روند، نظم ببخشیم.

وی افزود: پروژه های عمرانی نیمه کاره زیادی داریم که پیشرفت 
۹٠ و ۹۹ درصدی واقعی نیست، باید کارهای  زیادی برای تکمیل 

آن انجام شود.
سرپرست جدید دانشگاه علوم پزشــکی مازندران، خاطرنشان 
کرد: پزشک خانواده خوب حق مردم است و باید مشکلات ما در 

این حوزه مرتفع شود.
ایجاد زیرساخت برای دانشجویان خارجی

این مسئول ادامه داد: رشد دانشجویان خارجی مازندران  از ۷٠ 
نفر به بیش از ۲۶٠ نفر نیازمند احداث کلاس ها و زیرساخت های 

جدید است.
دکتر رضایی بیان کرد: درد آموزش همچون ســرطان است و 
بعدها خود را نشان می دهد و باید به نظام دارویی استان، سامان 

دهیم.
وی افزود: مراکز رشد، زیرساخت های تولید ثروت و پارک علم و 

فناوری نیز باید تقویت شوند.

ســید محســن موســوی: حشــمت الــه عباســی مدیرعامــل شــرکت آب 
 و فاضــلاب اســتان مرکــزی بــا حضــور در شــرکت آب و فاضــلاب اســتان

 خراســان رضــوی بــه همــراه حســین اســماعیلیان مدیرعامــل این شــرکت 
 ، crm ، ازسیســتم مانیتورینــگ وهوشــمند ســازی مدیریــت مصــرف ،
 مرکــز پایــش  و ســامانه GIS درشــرکت آب و فاضــلاب شــهر مشــهد 

بازدید کرد.

در ایــن بازدیــد مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان مرکــزی ضمــن 
انتقال تجربیات اســتان مرکــزی در بهره گیری از ســامانه های نویــن در خدمت 
رســانی به مردم ، از اقدامات بســیار خوب آبفای مشــهد در ایجاد زیر ســاخت ها 
برای کاهــش ســرانه مصــرف آب ، مقابله با کــم آبی و کاهــش تعــداد اتفاقات 
 و حــوادث وهمچنیــن اعــلام شــهر مشــهد به عنوان شــهر حســاس بــه آب ، 

تجلیل نمود.

سید محســن موســوی: معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان مرکزی گفت: ۱۴۶ هکتار به عنوان منابع 
جدید در استان شناسایی شد که ۱۶ هکتار آن برای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن معرفی شده است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی)استان مرکزی(، 
محمودرضا بختیــاری معاون املاک و حقوقــی اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان مرکزی گفت: ۱۴۶ هکتار به عنوان منابع 
جدید در استان شناسایی شــد که ۱۶ هکتار از آن برای اجرای 

طرح نهضت ملی مســکن معرفی شده اســت. بختیاری اظهار 
کرد: این اراضی در ۶ ماه اول امسال شناسایی شد که ۱۶ هکتار 
آن برای طرح نهضت ملی مســکن، قابل اختصاص اســت تا به 

طرح های مصوب شهری، الحاق شود.
وی بیان کرد: برای ۱٠ خانواده شــامل جانبازان ۲۵ درصد به 
بالا، خانواده معظم شــهدا، آزادگان و فرزندان جانبازان بالای 
۷٠ درصد، مسکن تامین شده و اراضی لازم برای تامین مسکن 
۲٠٠ خانواده دیگر در شــهرهای ســاوه و خمیــن در مراحل 

آماده ســازی و واگذاری قرار دارد. معاون املاک وحقوقی اداره 
کل راه و شهرسازی اســتان مرکزی، در مورد واگذاری اراضی 
و واحد مســکونی در راســتای تکلیف قانونی هــم گفت: این 
معاونت در ســال جاری توانســت به ۴۲۹ نفر زمیــن واگذار 
کند و ۷۱۱ مورد ســاماندهی عرصه مســکن مهر در ســطح 
 استان داشته باشد که ۲ و نیم برابر برنامه اجرایی سازمان ملی

 و مسکن است.
بختیاری افزود: همچنین در سال جاری، ۲۶ قطعه اراضی تصرفی 

در سطح استان شناسایی و با حکم قضایی رفع تصرف فوری شده 
اســت. معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان 
مرکزی اضافه کرد: در راستای دفاع از حقوق سازمان در مراجع 
قضایی و تعیین و تکلیف پرونده های حقوقی، ۱۳۴ پرونده مورد 

بررسی قرار گرفته است.
وی بیان کرد: یک هزار و ۲۱٠ هکتار اخذ سند و ۴٠٠ فقره اسناد 
تک برگی در نیمه نخست امسال در حوزه اخذ اسناد تحصیلی در 

محدوده و حریم شهر در استان مرکزی انجام شد.

درک محتوای وضعیت تمرکز بر ناترازی گاز طبیعی امروزه به 
یکی از چالش های جدی برای کشورها و صنایع مختلف تبدیل 
شده است. ناترازی گاز طبیعی به حالتی اطلاق می شود که عرضه 
و تقاضای گاز در یک بازار خاص هم راستا نیستند و این مسأله 
می تواند تبعات اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی بسیاری به 

همراه داشته باشد.
۱. تعریف و اهمیــت ناترازی گاز طبیعی ناتــرازی گاز طبیعی 
معمولاً به دو صورت خود را نشان می دهد: عدم تعادل در تولید و 
مصرف یا وابستگی به واردات. در بسیاری از کشورها، تقاضای گاز 
افزایش یافته، در حالی که منابع تولید گاز نمی توانند این تقاضا 

را پوشش دهند. این امر می تواند به افزایش قیمت ها، کمبود گاز 
در بازار و حتی فشار به صنایع وابسته منجر شود. 

 ۲. عوامل مؤثر بر ناترازی گاز طبیعی چندین عامل می تواند در 
بروز ناترازی گاز طبیعی مؤثر باشد:

 - افزایش تقاضا: 
- تولید و منابع: 

۳. پیامدهای ناترازی گاز طبیعــی ناترازی گاز طبیعی می تواند 
پیامدهای اقتصادی و اجتماعی قابل توجهی داشته باشد:

 - افزایش قیمت ها: 
 - تأثیرات زیست محیطی: 

۴. راهکارها و مدیریت ناترازی گاز طبیعی برای مدیریت ناترازی 
گاز طبیعی می توان به چندین راهکار متوسل شد: 

- تنوع در منابع انرژی: . 
- افزایش بهره وری: 
- توسعه زیرساخت: 

۵. با توجه به چالش های پیش رو و اهمیت گاز طبیعی در تأمین 
انرژی، درک و مدیریــت ناترازی گاز طبیعی ضروری اســت. 
کشورها باید از طریق سیاست های مناسب، تنوع منابع و ارتقاء 
تکنولوژیکی به سمت تأمین پایدار و کارآمد گاز طبیعی حرکت 

کنند.

فرماندار مهران گفت: کاروان های راهیان نور و اعزام دانش آموزان 
به مناطق جنگی برای آشنایی بیشــتر آن ها با فرهنگ ایثار و 

شهادت است.
 ایلام- در جلسه پشتیبانی راهیان نور دانش آموزی شهرستان 
مهران اظهار کرد: یکی از کارهای مهم فرهنگی که می توان برای 
دانش آموزان انجام داد، برنامه راهیان نور و اعزام آن ها به مناطق 
جنگی کشور برای آشنایی بیشتر با فرهنگ ایثار و شهادت است.

وی افزود: یکی از برنامه های فرهنگی که می تواند نقشــه های 

شــوم دشــمنان را خنثی کنــد، برپایــی اردوهــای راهیان 
نور اســت چراکه در ایــن اردو می توان برنامه های مناســبی 
 را بــرای تربیــت دانــش آمــوزان انقلابــی در دســتور کار 

قرارداد.
فرماندار مهران با اشاره به سرشماری عمومی کشاورزی که در از 
۱۲ آبان ماه هم زمان با سراسر کشور آغاز خواهد شد، تصریح کرد: 
انتظار می رود که همه کشاورزان با مأموران سرشماری همکاری 

لازم را داشته باشند.

شفیعی خاطرنشان کرد: مبنای برنامه ریزی و راهکارهای مختلف 
برای رفع مسائل و مشکلات، اطلاعات و آماری است که در اختیار 
برنامه ریزان قرار می گیرد لذا اگر آمار جمع آوری شــده دقیق و 
علمی باشد برنامه ریزی مفید و کاربردی خواهد بود و نتایج مثبت 

آن در تمام کشور دیده خواهد شد.
وی ادامه داد: اجــرای این طرح، گام مؤثری در جهت ســامان 
دادن و رونق بخشیدن به کشــاورزی و توسعه اقتصادی منطقه 

خواهد بود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مازندران: ۵۰۰۰ میلیارد بدهی دانشگاه علوم پزشکی حاصل از ناترازی مالی است

بازدید مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی از سیستم مانیتورینگ وهوشمند سازی مدیریت مصرف و مرکز GIS در آبفای استان خراسان رضوی

۱۶ هکتار زمین جدید برای طرح نهضت ملی مسکن استان مرکزی شناسایی شد

مهندس سلیمیان با اشاعه تشریح می کند :  در نگاه ملی درک محتوای وضعیت ناترازی گاز مدیریت هوشمندانه لازم دارد 

فرماندار مهران: کاروان های راهیان نور برای آشنایی بیشتر دانش آموزان با فرهنگ ایثار است

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فيليپس
فيليپس )به هلندي: Philips( شركت هلندي و چندمليتي تجهيزات الكترونيكي است 
كه دفتر مركزي آن در آمســتردام هلند قرار دارد. اين شركت، در سال ۱۸۹۱ توسط 
جرارد فيليپس در شهر آيندهوون تاسيس شد. شركت فيليپس، يكي از بزرگ ترين 
شــركت هاي توليدكننده لوازم و تجهيزات الكترونيكي جهان است. شمار كاركنان 
آن بيش از ۱۱۸هزارنفر است و در ۶۰ كشــور جهان خدمات خود را ارائه مي كند. در 
سال ۲۰۱۲ شركت فيليپس به عنوان بزرگ ترين توليدكننده تجهيزات روشنايي و 
نورپردازي در جهان، شناخته شد. فيليپس در رتبه بندي برترين برندهاي جهان در سال 
۲۰۱3 جايگاه چهلم و در فهرست 5۰۰ شركت بزرگ جهان مجله فورچون در جايگاه 
347 امين شركت بزرگ جهان قرار گرفت. جرارد فيليپس، شركت فيليپس را با هدف 
توليد انبوه لامپ هاي الكتريكي در كشور هلند تاسيس كرد و به مرور خط توليد ساير 
تجهيزات و وسايل برقي را به كارخانجات توليدي خود افزود. در سال ۱۹۱4 نخستين 
آزمايشگاه تحقيقاتي مجهز در زمينه هاي فيزيكي و شيميايي راه اندازي و توسط اين 
شركت به دنياي الكترونيك و پزشكي معرفي شد. در سال ۱۹7۲ نخستين سيستم 
ويدئو خانگي، يا دستگاه وي اچ اس در بازار تجهيزات الكترونيكي انگليس ارائه شد. اين 
محصول، عملا در مواجهه با استانداردهاي بتاماكس كه توسط شركت سوني توليد شده 
بود، در سطح بين المللي فروش زيادي نداشت. دهه ۱۹۹۰ براي اين شركت، دوران 
تجديد ساختار و بازسازي فشرده محدوده فعاليت تجاري بود. در سال ۲۰۰۱ مركزيت 
شركت كه تا آن زمان، در شهر آيندهوون هلند بود، به شهر آمستردام منتقل شد. شركت 
فيليپس كه فعاليت خود را در حوزه روشنايي آغاز كرده بود، امروز در حوزه هاي ديگر 
نظير لوازم خانگي و وسايل شخصي، سيستم هاي پزشكي و لوازم و تجهيزات الكترونيكي 
حضور گسترده اي در ســطح بين المللي دارد. در حال حاضر، باتوجه به سياست اين 
شركت مبني بر روان سازي كارها و ساده سازي ساختار سازماني، تمامي فعاليت ها در 

3حوزه اصلي فناوري، بهداشت و شيوه هاي زندگي متمركز شده است. 

خوبي حس رقابت 
آدم ها ويژگي هاي متفاوتي دارند و همين 
تفاوت هاســت كه باعث بــه وجود آمدن 
مفاهيم مختلف، تكنولوژي هاي متفاوت 
و فضاهاي گوناگون در دنيا شــده است. 
اينكه هركســي دنيا و اتفاق هاي آن را با 
عينك خود مي بيند و برداشت هاي خود 
را دارد باعث مي شــود كه هر روز در دنيا 

اتفاق هاي گوناگون شكل بگيرد. 
خصلت ها و ويژگي هايي كه ما داريم باعث مي شود كه اين تفاوت ها شكل 
بگيرد. در واقع نگاه متفاوت به رويدادهاي مشــترك به دليل تفاوت هاي 
خود ماست. تمام خصلت ها و ويژگي هاي ما در حالت عادي خنثي هستند 
و در موقعيت هاي مختلف است كه كاركرد خوب يا بد پيدا مي كنند. مثلا 
درون گرا يا برون گرا بودن شايد به خودي خود مثبت و منفي نباشد. اينكه 
درون گرايي يا برون گرايي در چه شــرايطي بروز كند به آن ويژگي تعريف 
خوب يا بد مي دهد. اما برخي از اين ويژگي ها به دليل بروز بيروني اش ممكن 
است كه تصوير و احساس خوشايندي را به ديگران منتقل نكند و از طرف 
ديگران درست درك نشود. حس رقابت يكي از همين ويژگي هاست. ويژگي 
دروني ای كه در بعضي از افراد ميزانش بســيار بالاتر از ديگران است. اين 
دسته از افراد همواره خودشان را در يك مسابقه فرض مي كنند و همكاران 
يا دوستانشان رقبايي هستند كه بايد به آنها برسند. اين ويژگي ها هم مثل 
ديگر ويژگي ها الزاما بد نيست. وقتي شخصي احساس رقابت با فرد ديگري 
را پيدا مي كند همين ويژگي باعث پيشرفتش مي شود. اما همين حركت 
اين حس را به ديگران منتقل مي كند كه او دارد آنها را پس مي زند يا آنها را 

به زير مي كشد يا زيرآب مي زند و ...
حس رقابت مي تواند عامل مهمي در حركت و پيشرفت شما باشد بنابراين 
اين حس الزاما اتفاق بدي درون شما نيســت و نبايد به خاطر داشتن آن 

شرمنده باشيد. 

هدف برندسازي شخصي
معمولا وقتي از برندسازي شخصي صحبت 
مي كنم، نخستين چيزي كه به ذهن افراد 
مي رسد »شــهرت« و »معروفيت« است. 
وقتي از آنها مي پرســم چرا اينگونه فكر 
مي كنيد، برايم مثال هــاي زيادي از افراد 
مشــهور ـ از نويسنده و شــاعر گرفته تا 
ورزشــكار و بازيگر ـ مي آورند كه ظاهرا 
ويژگي مشــترك تمامي آنها شهرتشان اســت اما در برندسازي شخصي 

»شهرت« آخرين عنصر كليدي است. 
بياييد يك بار ديگر به مفهوم برندسازي شخصي نگاهي بيندازيم. مفهوم 
برند شخصي كه پيش از اين هم به آن اشاره كرده ام، تصويري است كه از 
شما در ذهن ديگران وجود دارد و مبناي رفتار، گفتار، تعاملات و تصميمات 

آنها درباره شماست. در اين تعريف يك كلمه كليدي وجود دارد: ديگران.
بگذاريد چند ســوال كليدي را با هم مرور كنيم: وقتــي از ديگران حرف 
مي زنيم درباره چه كساني ســخن مي گوييم؟ ديگران يعني همه كساني 
كه مرا مي شناسند يا افرادي كه بايد مرا بشناسند؟ هدف از اين شناختن 
چيست؟ آيا صرف اينكه همه من را بشناسند و معروف باشم براي من كفايت 

مي كند يا از اين »برند« به دنبال كسب درآمد يا ارزش ديگري هستم؟ 
ماجراي برند شخصي چيزي شبيه »يك نكته از اين معني، گفتيم و همين 
باشد.« است. ما معمولا فقط به يك معناي برند شخصي توجه مي كنيم و 
احساس مان اين است كه برند شخصي مساوي است با شهرت و در نتيجه 
فردي كه مشهور اســت لزوما برندسازي شخصي درســتي انجام داده و 
برعكس، كسي كه برند شخصي مناســبي دارد، معروف است اما آيا واقعا 

همه ماجرا همين است؟

تاريخ كسب وكار

يادداشت مدير

برند شخصي 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان 
فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط رودررو 
با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط با ديگران 
هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال بازي  كردن 
يك مهارت است و مي توان نحوه بهتر انجام  دادنش را فرا 
گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم براي ارتباط با ديگران 
كمك تان مي كند تا در تمام جنبه هاي زندگي تان موفق 
شويد. در اينجا ۱5 مهارت اجتماعي آورده  شده  كه با فرا 

گرفتن آنها مي توانيد كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۱. كمتر حرف بزنيد؛ بيشتر بپرسيد

آن هايي كه با آدم ها خوب هســتند، لزوما خوب حرف 
 نمي زنند بلكه برعكس، در سوال پرسيدن خبره هستند. 
يكي از مهم ترين مهارت هاي اجتماعي كه مي توانيد فرا 
بگيريد، توانايي سوال پرسيدن است؛ سوال پرسيدن نه 
به شكل بازجويي، بلكه به شكلي كه كمك تان كند آدم ها 
را بهتر درك  و رابطه تان را با آنها تقويت  كنيد. آدم ها حرف 
 زدن درباره خودشان را دوست  دارند، بنابراين پرسيدن 
سوالاتي كه خاطرات شان را در ذهن شان بياورد )مثلا 
چه حسي داشتيد وقتي... ؟(، نظرات شان را جويا شوند 
)مثلا ديدگاه تان درباره ... چيست؟(، يا از آنها توصيه اي 
بخواهند )مثلا دودل مانده ام و دوست داشتم بدانم نظر 
شما درباره ... چيست؟( و با قرار دادن فرد مورد نظر در 
مركز گفتگو، هدايت گري بحث را از آن شما خواهد كرد. 

۲. پيروزي هاي  ديگران را جشن بگيريد
وقتي كسي خبر بسيار خوبي را درباره خودش به شما 
مي گويد، به جاي اينكه نسبت به آن بي تفاوت باشيد، 
خبر خوبي درباره خودتان به او بگوييد يا خبر خوب شان 
را بي ارزش جلوه  دهيد، از خبرشان خوشحال شويد و 

پيروزي  اش را جشن بگيريد. 
۳. در محفل گروه حواس تان را جمع  كنيد

براي بسياري  آدم ها، بودن در محفل گروه فرصت بسيار 
خوبي است براي كناره گيري، چك كردن تلفن همراه و 
بي توجهي به گفتگوها اما براي شما نبايد اينگونه باشد. در 
جمع دوستان، حواس تان را كاملا جمع  كنيد تا بتوانيد 
نحوه ارتباط با ديگران را از روي آنچه مي گويند، لحن 
كلام شان و حتي چيزهايي كه نمي گويند، ياد بگيريد. 
متوجه  شويد چه  كسي دوســت  دارد هدايت بحث را 
در دست بگيرد، اعضاي گروه دوست  دارند راجع  به چه 
 چيزي صحبت  كنند و چه  كسي از بحث كنار گذاشته 

 مي شود. 
۴. ارتباط چشمي داشته  باشيد 

شما هر روز با چيزهاي زيادي دست وپنجه نرم  مي كنيد 

كه مي خواهند يكي از اصلي ترين خصيصه هاي كاربردي 
شما را از آن خود كنند؛ يعني توجه تان را. داشتن ارتباط 
چشمي با كسي كه رودررو در حال صحبت  كردن با او 
هستيد، نشــان  مي دهد شما مطمئن به  نفس هستيد 
و كاملا درگير كلام او شــده ايد. با اين حال، اگر به نظر 
مي رسد طرف مقابل نمي خواهد با شما ارتباط چشمي 
برقرار كند، قبل از اينكه سريع براي خودتان نتيجه گيري 
كنيد، بدانيد كه ممكن است نگاه  كردن به ديگران در 
فرهنگ او امر مورد پسندي نباشد، مرعوب شما شده 

 باشد، يا اينكه در حضور شما احساس ناراحتي كند. 
۵. تن  گفتار مثبت داشته  باشيد

شما با حالات بدن تان مي توانيد اعتمادبه نفس، مهرباني 
و حس رهبــري را القا كنيد. ســرتان را بــالا بگيريد، 
شانه هاي تان را عقب  بدهيد و سينه تان را جلو بگيريد. ما از 
سخنراني دكتر ايمي كادي روي وب گاه تد كه در آن گفته 
 بود: »تن  گفتارتان شما را شكل  مي دهد«، ياد مي گيريم 
با حالات بدن مان مي توانيم احساس و تفكر خودمان را 

نسبت  به خودمان تغيير دهيم؛ پس بزرگ بينديشيد.
۶. به جزئيات ريز توجه  كنيد

زندگي سخت است و بسياري آدم ها در استيصال كامل 
به زندگي شان ادامه مي دهند،  آن هم بدون هيچ كمك 
خاصي از سوي خانواده يا دوستان شان. مشكل اين است 
كه مردم در پنهان  كردن مسا ئل بسيار خوب هستند و 
اين جور القا مي كنند كه همه چيز در زندگي شان خوب 
اســت و به هيچ كمكي احتياج  ندارند. فراموش  نكنيد 
آدم ها زندگــي ديگري هم بيــرون از محل كار، محل 
تحصيل يا هر جاي ديگري كه آنها را مي بينيد، دارند. 
آگاه  بودن از تن  گفتار، رفتار و چيزهايي كه چهره مردم 
نشان  مي دهد، آن چه واقعا بر آنها مي گذرد را براي تان 

آشكار خواهد كرد. 
۷. نقاط قوت آدم ها را تحسين  كنيد

يكــي از راه هايي كه باعث مي شــود آدم هــا بهترين 
ويژگي هاي اخلاقي خود را نشان دهند، تحسين كردن 
نقاط قوت شان اســت. مي توانيد تصور كنيد اگر كسي 
به شما مي گفت: »محض اطلاعات مي خواستم بگويم 
توانايي تو )در فلان كار( تحسين برانگيز است؛ كاش من 
هم مي توانستم مثل تو اين كار را انجام دهم«، در جواب 
او چه مي گفتيد؟ تحسين كردن يك آدم ديگر نشانه اي 
از اعتمادبه نفس داشتن فرد تحسين كننده است و در 

عين حال كمك بزرگي هم به ايجاد اعتمادبه نفس در فرد 
تحسين  شده مي كند. 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر 
جهان فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط 
رودررو با ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط 
با ديگران هم مانند آشپزي، برنامه نويسي يا فوتبال 
بازي  كردن يك مهارت اســت و مي توان نحوه بهتر 
انجام  دادنش را فرا گرفت. يادگيري مهارت هاي لازم 
براي ارتباط با ديگــران كمك تان مي كند تا در تمام 
جنبه هاي زندگي تان موفق شويد. در اينجا ۱5 مهارت 
اجتماعي آورده  شده  كه با فرا گرفتن آنها مي توانيد 

كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۸. خوبي هاي ديگران را در غياب شــان 

بگوييد
شما مي توانيد شخصيت يك نفر را از شيوه صحبت 
 كردن او راجع به ديگران در غياب شــان بشناســيد. 
اگر كسي دائما پشت سر ديگران از آنها بد مي گويد، 
مي توانيد مطمئن باشــيد از شما هم در غياب تان بد 
مي گويد. از آن آدم هايي باشيد كه در غياب ديگران 

خوبي هاي ديگران را ياد مي كند. 
۹. به صداي ديگران گوش  كنيد

آدم ها نه تنها با چيزهايي كــه مي گويند كه با لحن 
كلام شــان چيزهاي زيادي راجع به خودشان آشكار 
مي كنند. بعضي ها وقتي بلنــد و تند حرف  مي زنند، 
بهتر با ديگران ارتباط برقــرار مي كنند، درحالي كه 
سايران ممكن است به شيوه آرام تري با ديگران ارتباط 

برقرار كنند. مخاطب تان را بشناسيد. 
۱۰. بيشتر لبخند بزنيد

يك پژوهش نشان مي دهد آدم ها مطمئن به نفس تر، 
بيشتر لبخند مي زنند. منظورم اين نيست كه اين ور 
و آن ور نيش تــان را تــا بناگوش باز كنيــد؛ اين كار 
چندش آور است. حرفم اين است كه اگر حال وهواي 
خوبي داريد، يادتان باشــد اين را به دوســتان تان 
هم نشــان  دهيد. به علاوه، لبخنــد زدن به ديگران 
نورون هاي آينه اي مغز آنها را فعــال مي كند تا آنها 
هم متعاقبا به شما لبخند بزنند؛ خنده مسري است. 
آن هايي كه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي دارند، 
خوش برخورد هستند و هيچ چيز بهتر از يك لبخند 

واقعي نشان دهنده رفتار دوستانه نيست. 

۱۱. مودب باشيد
رفتار خوب، بهبود ارتباط با ديگران را بســيار آسان 
مي ســازد. همان عبارت هاي ســاده اي كــه پدر و 
مادرتان در كودكي به شــما ياد داده اند براي شــما 
بسيار چاره گشــا هســتند؛ عباراتي چون »لطفا«، 

»ممنون« و »قابلي  نداشت«. 
۱۲. بخشنده باشيد

براي اينكه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي داشته  
باشيد، بايد چيزي براي عرضه داشته  باشيد. از چيزي 
كه مي دانيد يا كاري كه بلد هستيد براي نفع رساندن 
به اطرافيان خود استفاده  كنيد، بدون اينكه درعوض 
آن چيزي انتظار داشــته  باشــيد. چيزي كه در آن 
خبره هستيد را با ديگران به  اشتراك   گذاريد تا لذت 

رضايت بخش بخشندگي را تجربه  كنيد. 
۱۳. گاهی اوقات چيزي نگوييد

بعضی وقت ها آدم ها نمي خواهند نظر شما را بشنوند. 
دفعه بعدي كه خواســتيد وســط بحثي بپريد و از 
نظر خودتان دفاع  كنيد، لحظــه اي درنگ  كنيد و از 
خودتان بپرسيد: »مي خواهم شــاد باشم يا حرفم را 
به كرسي بنشانم؟« بيشتر وقت ها شاد بودن به  معني 
كنار كشــيدن از بحث و لذت  بردن از هم صحبتي با 

ديگران است. 
۱۴. نيمه پر ليوان را ببينيد

منفي گرايي مســري اســت و مي تواند به ســرعت 
گســترش پيدا كند. از آن آدم هايي نباشــيد كه با 
غرزدن هاي بي پايــان، منفي گرايــي را بين اعضاي 
خانواده، دوســتان يا همكاران خود پخش مي كنند. 
در عوض، نيمه پر ليوان را نگاه كنيد و شرايط دشوار 
را بيش از حد ســخت جلوه  ندهيد. اين حرف بدين 
معنا نيســت كه غيرواقع گرا و بيش از حد مثبت گرا 
باشيد؛ معني اش اين اســت كه از مشكلات هراسي 
نداشــته  باشــيد و روي چيزي كه مي توانيد كنترل  

كنيد، تمركز كنيد. 
۱۵. خوبي ديگران را ببينيد

سعي  كنيد خوبي ديگران را ببينيد. انسان ذاتا به دنبال 
پايين آوردن ســطح ديگران اســت تا بدين  طريق 
خودش احساس بهتري داشته  باشد اما شما درعوض، 
ســعي در يافتن خوبي هاي پنهان ديگران داشــته 
 باشيد؛ به ويژه اگر خودشان نمي توانند آنها را ببينند. 
نويسنده: جاستين سوآ
ترجمه: تحريريه نشريه بازده
منبع: لايف هك

۱۵ مهارت اجتماعي برای موفقيت

خريدار باران
طنز 

نقش استراتژيك منابع انساني
اينترنت و ســايت ها و وبلاگ ها پر اســت از نقش 
استرات ژيك منابع انساني در سازمان ها. سعي مي كنم 
در اينجا همراه با مثالي عملي به اين موضوع  نگاهي 
داشته باشــم؛ موضوعي كه مدتي پيش با يكي از 
مديراني كه واقعا به اين مســاله اعتقاد دارد،  به آن 
رسيديم. داستان از اينجا شروع شد: قرار شد براي 
شروع كار، مدل شايســتگي رفتاري را براي شغل 

مدير و كارشناس فروش سازمان تعريف كنيم. 
نخستين نسخه كه در آمد به كمی اصلاح نياز داشت. 
اصلاحات را انجام داديم و در نسخه دوم پرسيدم كه 
چقدر اين تعاريف به مدلي كــه در ذهن آن مدير 
است، نزديك است. اين مدير عزيز و باهوش گفت كه 
واقعا نمي دانم كه اين مدل چقدر خوب است. ايشان 
گفت ما در اينجا داريم كارشناس فروشي را تصوير 
مي كنيم كه به اندازه مدير فروش »تمام كننده خوبي 
نيست« و اين يعني او در كارهاي سخت هميشه بايد 
منتظر مدير فروش باشد كه كار را تمام كند. خوب 
چاره ظاهرا ساده اســت. او را )از ديد نهايي كردن( 
قوي تر مي كنيم. حالا او فردي سركش مي شود كه 
هيچ ابايي ندارد كه از مخاطبش درخواست سفارش 
كند؛ اين به نظر خوب مي رســد اما اين مدير عزيز 
گفت كه حالا او ديگر از مدير فروشش حرف شنوي 
نخواهد داشت  چون احساس مي كند چيزي از او كم 
ندارد  و چه بســا اگر از او باهوش تر هم باشد، ديگر 
اصلا زير بار دســتورات او نخواهد رفت. اينجا سه 

نكته مطرح است: 
۱- متوجه مي شــويم كه فرق كارشناس و مدير 
فروش فقط اين پارامترها نيســت. مثلا تجربه و 
تحصيل هم مهم است )يا حتي مهم تر است.( پس 
كاري كه ما مي كنيم اين است كه اين مدير فروش 
با تجربه و تحصيلاتش و نيز با حمايتي كه از سوي 
مديريت دريافت مي كند، كارشناسش را اداره )اداره 
و نه سركوب( كند. يعني در شيوه مديريتي اين مدير 
فروش، توان اداره كردن زيردستاني كه خيلي هم 

قوي هستند، مهم مي شود. 
۲- متوجه مي شــويم كه گرچه داشتن افراد قوي 
خوب و مطلوب است اما بايد حواس مان باشد كه 
ما هم بايد قادر باشيم آنها را اداره كنيم؛ وگرنه يا آنها 
سرخورده مي شوند يا ما عاصي مي شويم و اينها هر 

دو نامطلوب هستند. 

مهارت اورژانس كسب وكار 

شما يك ديس برنج را يك جا نمي خوريد. نه تنها 
يك ديس كه يك بشــقاب برنج را هم يك دفعه 
ميل نمي كنيد. مقداري از برنج را كه فكر مي كنيد 
مناسب هست به بشــقاب منتقل مي كنيد و بعد 
شروع مي كنيد قاشق، قاشــق غذا را ميل كردن. 
وقتي كه خيلي گرسنه باشــيم، يك ديس برنج 
به نظــر ما غذاي زيــادي نمي آيد امــا كمي كه 
مي خوريم ســير مي شــويم و اگر زياد بخوريم 

احساس بد فيزيكي و روحي خواهيم داشت. 
يادگيري هم مثــل خوردن غذاســت. ما نيازي 
احســاس مي كنيم و مي خواهيم با يادگيري اين 
نياز را برطرف كنيم اما نمي تــوان حجم زيادي 
از اطلاعات )يك ديس برنــج( را يك جا دريافت 

كرد. خيلي وقت ها همين نياز باعث مي شود كه 
مثلا وقتي با منبعي پر از كتاب هاي الكترونيك، 
ويدئو هاي آموزشي، نرم افزارها و جزوات مختلف 
در زمينه مورد علاقه و نيازمان برخورد مي كنيم 

آنقدر هيجان زده بشــويم كه فكر  كنيم همه اين 
دانشي كه مي خواستيم را در اختيار داريم و شروع 

مي كنيم به دانلود كردن و دسته بندي كردن و ...
اما بي خبر از اينكه همه اين حجم اطلاعات فقط 
در كامپيوتر ما انبار مي شوند و خاك مي خورند و 
هيچ وقت از آنها استفاده نمي كنيم. تنها كاربردش 
اين است كه اگر جايي صحبتي شد بگوييم راجع 
به فلان موضوع حجم زيادي از اطلاعات را داريم و 
اين مجموعه را مثل يك ويروس به شخص ديگري 

منتقل كنيم. 
اما بد نيست، اين بار كه قصد داشتيم چيزي را ياد 
بگيريم، وقتي گرسنه هستيم، حجم زياد برنج در 

ديس، ما را هيجان زده نكند.

چطور يك ديس برنج بخوريم؟

مدير يك فروشــگاه بزرگ در حال سركشــي به 
فروشگاه بود كه ناگهان توجهش به گفتگوي يكي از 
فروشندگانش با يك مشتري جلب شد: »نه قربان. 
ما چيزي كه شما مي خواهيد را نداريم و بعيد هم 
مي دانم به  اين زودي ها برايمان برسد.« مدير چند 
لحظه اي به كشمكش فروشــنده و مشتري دقت 

كرد. مشتري مدام اصرار مي كرد و فروشنده انكار. 
مدير فروشگاه به شدت عصباني شد و جلو رفت. از 
مشــتري عذرخواهي كرد و گفت: »اين فروشنده 
بي ادب ما تازه كار است. بي تجربگي اش را ببخشيد. 
ما در اينجا اعتقاد داريم هميشــه حق با مشتري 
اســت. خواهش مي كنم لطف كنيد هفته آينده 

تشــريف بياوريد. من مطمئن هستم كه سفارش 
شما تا آن موقع به دست ما رسيده است.« مشتري 
قانع شــد، نگاهي عصباني به فروشنده انداخت و 
گفت: »بســيار خوب، من مي روم. ولي به نفع تان 
است هفته آينده ســفارش من حاضر باشد.« اين 

را گفت و رفت. 

بعــد از رفتن مشــتري، مديــر فروشــگاه رو به 
فروشــنده اش كرد و گفت: »هيچ وقت به مشتري 
نگو كه فلان چيز را نداريم. حالا اين مشتري چي 

مي خواست كه نداشتيم؟«
فروشنده گفت: »باران مي خواست رئيس«

نتيجه اخلاقي: هيچ وقت به مشتري نگوييد نه.


